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TRE MOMENTI
All'inizio di questo mese di 

marzo, si sono realizzati tre 
momenti importanti per la 
comunità slovena de! Friuli: 
momenti in cui —  su tre piani 
diversi (quello politico, quel
lo istituzionale e quello par
tecipativo) —  c’è stato un im
pegno attivo della nostra gen
te e delle sue rappresentanze.

Il Novi M atajur propone ai 
lettori la riflessione su que
ste tre esperienze, cui non 
può fare riferimento in termi
ni solo cronachistici: la tavo
la rotonda del 2 marzo orga
nizzata a S. Pietro al Matisone 
dalle associazioni slovene; il 
dibattito del 7 marzo sulla 
mozione del PCI in consiglio 
provinciale di Udine e la gior
nata internazionale della don

na dell’8 marzo preparata a 
Liessa dalla Zveza beneških 
žen.

Si tratta di iniziative diver
se fra loro, le quali danno 
tuttavia la misura di un impe
gno degli Sloveni che non ha 
più il carattere dell’improvvi- 
sazione, del fugace e, nello 
stesso tempo, rappresentano 
una risposta ai tentativi con
giunti dei circoli nazionalisti
ci e di certa stampa «indipen
dente», che pretendevano di 
accerchiare la minoranza slo
vena con una cortina di so
spetto e diffidenza attraverso 
la sollecitazione della ormai 
squalificata «palude» anti
slovena.

Novi Matajur

I Partiti per la tutela degli 
sloveni della Provincia di Udine

I rappresentanti delle segreterie provinciali dei 
partiti della DC, del PSDI, del PSI, del PCI e del MF 
hanno partecipato ad una tavola rotonda su invito 
delle organizzazioni slovene della Provincia di Udine 
per discutere i problemi del gruppo etnico-linguistico 
sloveno.

Dopo un articolato dibattito e facendo riferimen
to alle rispettive posizioni ed ai rispettivi documenti 
politici, hanno avvertito l’opportunità che il Parlamen
to della Repubblica approvi, con il contributo attivo 
del Governo, una tutela della minoranza slovena per
chè —  nell’ambito di quella legge —  gli Sloveni della 
Provincia di Udine possano trovare i momenti loro 
più rispondenti di libera crescita culturale-linguistica 
ed economica.

I responsabili dei partiti democratici hanno sot
tolineato l’assoluta urgenza di problemi per la rico
struzione e di interventi economici, atti a promuove
re lo sviluppo abitativo ed occupazionale attraverso 
i piani delle Comunità Montane, individuando anche 
nel Trattato di Osimo concrete occasioni di collabo- 
razione ai fini dello sviluppo economico.

Più in generale il Trattato di Osimo deve signi
ficare anche per tutto il Friuli un elemento di grande 
valore politico perchè —  avendo definitivamente chiu
so annosi problemi di confine —  ha creato le pre
messe per un’effettiva convivenza pacifica e coope
razione fra i due Paesi contraenti.

Perciò alla popolazione di confine va riconosciu
to un ruolo importante nel miglioramento delle rela
zioni internazionali, in un consapevole spirito euro
peistico.

Al termine i rappresentanti dei partiti hanno pre
cisato che lo strumento del referendum in materia di 
tutela delle minoranze, formalmente sancita dalla Co
stituzione Repubblicana, non è previsto da norme co
stituzionali.

DEMOCRAZIA CRISTIANA, PARTITO COMUNI
STA ITALIANO, PARTITO SOCIALISTA ITALIANO, 
PARTITO SOCIALISTA DEMOCRATICO ITALIANO, 
MOVIMENTO FRIULI.

AL DOCUMENTO ADERISCE IL SINDACATO 
UNITARIO DELLA CGIL, CISL E UIL E L’ANPI PRO
VINCIALE.

San Pietro al Natisone, 2 marzo 1979

BENEŠKI SLOVENCI S M O  SESTAVNI DEL 
SLOVENSKE SKUPNOSTI V ITALIJI

T O  J E  D O K A Z A L A  O K R O G L A  MIZA V  S P E T R U

Beneški Slovenci sm o  se s tav n i  del 
s lo v en sk e  n a ro d n o s tn e  skupnos ti  v 
Italiji in zato odločno zah tevam o tu 
di z a s e  globalno zakonsko zaščito ,  
ki naj nam zajamči n em o ten  jezi
kovni, kulturni,  družbeni in g o sp o 
darski razvoj. To je neizpodbitno 
dokazala  okrogla miza v hotelu «Bel
vedere»  v Špetru ,  ki so  jo priredila 
b e n ešk a  kulturna društva ,  v pe tek  2. 
m arca  in ka te re  s e  je  poleg petih 
u radnih d isku tan tov  udeležilo iz
redno  veliko število  Benečanov. In 
prav oni so  bili s  svojimi kratkimi, 
včas ih  nekoliko okornimi, vendar  
vse le j  učinkovitimi in iskrenimi po
segi  p ro tag o n is t  navdušn jočega  in 
o b en em  ganljevega  večera ,  ki je bil 
v m ars ičem  in brez pretiravanja  
zgodovinskega  pom ena.

Po tako živahni, zavzeti in vneti 
razpravi, ki s e  je nadaljevala  pozno 
v noč, nihče, razen se v e d a  t is tega ,  
ki noče  videti in slišati ,  ne  more 
imeti dvom ov o željah in zahtevah 
bprreških rojakov, kajti njihovaga 
o b s to ja  kot n a ro d n o s tn e  skupnos ti  
si ne  upajo  zanikati več  niti njihovi 
najhujši sovražniki,  razni Ciceriji,  ki 
s  p re tvezo  o zaščiti  nareč ja  skušajo  
potisniti  m anjšino  zopet  v družbeni, 
gospodarsk i  in kulturni ge to ,  iz k a te 
rega  s e  izkopava za cen o  velikih 
c seb n ih  žrtev  in bojev.

Uvod v okroglo mizo, k a te re  so 
s e  kot uradni poročevalci udeležili  
za KD pokrajinski podtajnik Danilo 
Bertoli, za KPI pokrajinski tajnik Ren
zo Toschi, za PSI po s lan ec  Franco 
C astig lione,  za PSDI posl.  Martino 
Scovacricchi in za furianko gibanje 
prof. Giorgio Jus ,  je bil k ra tek  poseg  
p redsedn ika  č e d a d sk e g a  kulturnega 
d ruš tva  «I. Trinko» Viljema Cerna, 
ki je poudaril ,  da je t r id e s e t  let  po 
osvoboditvi Italije in po odobritvi 
u s tave ,  za S lovence  š e  vedno neiz

polnjen 6. člen, ki predvideva zašči to  
jezikovnih manjšin.

Potem ko je  na kratko omenil o- 
bisk en o tn e  s lovenske  de legac ije  pri 
p redsedniku  republie  Pertiniju in nje
govo odločno izjavo, da je država 
dolžna zaščiti t i  manjšine ,  je Černo 
predal b e se d o  poročevalcem , ki so  
na  kratko orisali  s ta l išča  svojih 
s t ra n k  do t e g a  vprašanja .

Ne da bi s e  spušča l i  v nadrobno 
op isovanje  s ta l išč  in predlogov, o 
katerih  sm o  že  večkra t  poročali,  naj 
om en im o  le, da  so  poseg i  nazorno 
pokazali,  kako s e  KPI in PSI odločno 
zavzem ata  za globalna zakonsko za
šč i to  c e lo tn e  s lo v e n sk e  na rodne  
m anjšine  v Italiji ne  g lede  na pokraj- 
no, v kateri  živi m ed tem  ko KD in 
PSDI vztra ja ta  pri delitvi Slovencev 
v dve ali tri kategorije ,  č e š  da so  
Slovenci t ržaške  in goriške  pokraji
ne  prava narodna  manjšina ,  m ed te m  
ko naj bi bili Slovenci v v idemski 
pokrajini le e tn ična  sk u p n o s t  in jih 
je  '.-el j  z r lo  rr. ičfti t i  d rugače .  Pred
stavn ik  fu r lanskega  gibanja Ju s  pa 
j e  v svo jem  p o seg u  razčlenil p re d 
v se m  pojem  nacionalnosti ,  ki ga  ni
kakor ni m ogoče  istovetiti  z drža
vl janstvom  in s e  odločno zavzel za 
z ašč i to  v se h  narodnih  skupnos ti ,  ki 
živijo v Italiji v spoš tovan ju  duha  in 
č rke  republiške  us tave .

Dejanski p ro tagon is t  v eče ra  pa je 
bilo kot rečeno ,  obč ins tvo , ki je 
napolnilo do  zadnjega  kotička dvo
rano hotela  «Belvedere», da  bi pre j 
s  svojo priso tnost jo  in na to  s  kratki
mi posegi  n e p o sred n o  in nedvoum 
no izpričalo las tno  zah tevo  po glo
balni zakonski zaščiti .  Zavedlo bi 
n a s  p redaleč ,  č e  bi, das iravno  v krat
kem  izvlečku, navajali  p o se g e  vseh  
diskutantov, ki so  vpraševali  za po
jasnila, polemizirali s  poročevalci,  
obscjali  pobudo dr. Cicerija , predv-

8. Marec
POMEMBNA MANIFESTACIJA 

NAŠIH ŽEN

Zveza beneških žen ima ko
maj leto dni ž iv ljenja in se je 
kot organizacija zelo dobro 
utrd ila  v naših dolinah. Naše 
žene so pokazale svojo zre
lost in sposobnost za doje
manje, ne samo njihovih, 
pač pa tudi drugih problemov, 
ki so življenskega pomena 
naše družbe. Skupno z drugi
mi kulturn im i društvi in na
prednim i organzacijami Bene
čije  vodijo boj za vsetranski 
razvoj naše dežele, za prepo
rod in za priznanje naših na
rodnostnih pravic.

Lansko leto so prvič praz
novale 8, marec mednarodni 
dan žena in letos je njih praz
novanje preraslo v mogočno 
m anifestacijo za njih pravice 
in za pravice vsakega bene
škega Slovenca.

Lansko leto so praznovale 
svoj dan v fabrik i na Čemurju, 
ker jim  je bila odpovedana 
dvorana kulturnega doma v 
Sv. Lenartu, letos pa so napol
nile novo telovadnico na 
Lesah.

se m  pa poudarjali  la s tn o  narodno 
zav e s t  in p r ipadnost.  Med poseg i  je 
bilo s liša ti  tudi nekaj razglašenih  
g lasov tis tih ,  s ic e r  m aloštevilnih 
nes t rpnežev ,  ki skuša jo  dokazati ,  ka
ko pouk s lo v en šč in e  B enečanom  ni 
po treben ,  nosp ro tno  celo  škodljiv. 
Raje — pravijo —  naj bi s e  učili 
f rancošč ine  in ang lešč ine ,  ki da  jim 
b o s ta  bolj koristili kot poznavanje  
m ate rinšč ine .  Tudi za te  je bil p e t 
kov v e če r  dobra  šo la  s t rpnos t i ,  omi
ke in demokraci je ,  saj so  vsi disku- 
tanti odgovarjali  na njihova izzivalna 
izvajanja polemično, vedar  pa vse le j  
umirjeno in a rgum entirano .  Razpra
va je dokazala , da  d iskusija  o p ro
blemih m an jš ine  ne  le ne  odpira 
s ta r ih  ran in ne  razpihuje s ta r ih  s t r a 
hov, pač  pa zbližuje, p r ipom ore  k 
sp lošni  demokra tični  rasti.  «V tem  
delu se v e rn e  Italije —  je  zapisal v 
pe tek  poročeva lec  l is ta  «Corriere  
della  Sera»  —  ljudje š e  verjamejo  
v državo, v n jena t e le sa  in v poli
t ične s t ranke .  Ali naj n e sm ise ln o  n a 
pravljamo to zaupanje  in zavrnem o 
zahteve ,  ki jih ti ljudje postavlja jo 
brez  a rogance ,  pač  pa  s  kulturnimi

dokum enti  in z značilno tiho  d o s to 
jan s tv en o s t jo  km ečke  omike?»

Država dosle j  r e s  ni naredila  veli
ko ali bolje  nič, da  bi si ohranila  
to zaupanje .  «Skrbi n a s  —  je  dejal 
župan iz Grmeka, inž. Fabio Bonini 
—  da s e  ne  naredi niti to, s  čimer1 
vsi sog lašam o.  N am es to  da  bi uvedli 
vsaj pouk narečja ,  ki mu ne na
sp ro tu je  nihče,  sm o  š e  vedno  tu in 
razpravljamo, kaj nam je  stori ti .  V 
resnici  kaže, da  s e  n oče  narediti  
prav nič.»

Iz razprave  je izšel sk u p en  doku
ment,  ki so  ga  podpisali  vsi poro
čevalc i in ka te reg a  p o se b e j  objav
ljamo.

Upati je, da  ta  obveza  kot d ru
ge,  ne  bo  o s ta la  le na  papirju in 
da bodo tudi t i s te  sile, ki so  dosle j  
na s to p a le  le  kot zaviralke kulturne 
in n a ro d n o s tn e  rast i  b en ešk ih  Slo
vencev, vendar le  tvo rne je  pr istopile  
k reševan ju  te g a  vprašanja .  Sedaj 
nimajo v eč  niti alibija, da  si p reb i
vals tvo B en ešk e  S iovenije  ne  želi 
pouka s lovenšč ine ,  ker  sm o  Bene
čani na okrogli mizi j a sn o  pokazali 
kaj sm o  in kaj hočemo.

TAVOLA ROTONDA
SUI PROBLEMI DEGLI SLOVENI

M isel, ki je Zvezo vodila ta
ko pri organizaciji prireditve 
in ji je  pred očmi tudi pri 
ostalem delovanju, je v poz
dravnem nagovoru povzela 
M ariucci Bukovac. Kot povsod 
po svetu, je poudarila pred
stavnica organizatork, morajo 
žene tudi v Benečji iz doma
čega okolja zato da se spoz
najo, zato da se izpovejo, za
to da zahtevajo enakopravno 
vključtev v družbeno dogaja
nje.

Zaradi izredno težkih go
spodarskih razmer pa so be
neške žene dolga desetletja 
ostajale same doma z otroki 
in mesec za mesecem, več
krat leto za letom, čakale na 
povratek mož z tu jine. Zato 
je  naslov igre Ne več sama 
doma», ki je tvorila  srž prire 
ditve, tudi iskrena želja in o- 
dločna zahteva mlajšega žen
skega rodu tudi v Benečiji. 
U resničitev tako velike želje, 
sta poudarili, v govoru Ma
riucci Bukovac, v igri pa Bru- 

Nadaljevanje  na 2. strani

Per quan to  i discorsi più 
attesi fossero, come è ovvio, 
quelli di Bertoli, vice-segre
tario  provinciale della DC e 
dell’on. Scovacricchi, del 
PSDI, una estrem a attenzio
ne — indistin tam ente da tu t
te le com ponenti del pubb li
co assiepato p e r  q u a ttro  ore, 
grandissim a parte  in piedi, 
nella sala Belvedere di San 
Pietro — è andata  ai discorsi 
del segretario  del PCI, Toschi, 
ed a ll’on. Castiglione del PSI: 
le frasi dei rapp resen tan ti di 
sin istra  cadevano precise e 
chiarificatrici del significato 
che oggi assum e il problem a 
della m inoranza slovena in 
Italia, la discussione sulle 
proposte  per la tu te la  globa
le e la risposta  com plessiva 
e dem ocratica di tu tta  la so
cietà italiana. Vi è la neces
sità, hanno detto , che anche 
la DC avanzi delle proposte, 
perchè si possa d iscutere sul 
concreto e non già condizio
nati da pressioni ed ingeren
ze provenienti dall’esterno, 
quali l ’iniziativa del «referen
dum» che vuole abrogare  — 
è sta to  detto  — la m inoran 
za slovena.

Da questa  iniziativa, biso
gna riconoscere, si sono dis
sociati anche Bertoli e Sco
vacricchi: q u est’ultim o, dopo 
aver tu ttav ia  am m esso di a- 
verci pensato fino a poco tem 
po fa. L’ha detto , com unque, 
dopo aver constatato , nel 
confronto d ire tto  con l’affol

lata  assem blea degli sloveni 
alla tavola ro tonda, la fragi
lità delle tradizionali tesi di 
una certa  area  del PSDI.

Messo in d ifficoltà da ll’an
dam ento degli in terventi, il 
parlam entare  socialdem ocra
tico non ha po tu to  fare a m e
no di concludere: difendendo  
le lingue si fa opera di dem o
crazia ed il PSDI è disponi
bile e aperto.

Bertoli (DC) ha insistito  a 
lungo su una n e tta  distinzio
ne fra  le com ponenti slovene 
della Regione, m a ha  am m es
so la necessità di u lte rio ri ap
profondim enti p e r  trovare 
una linea un itaria  che dia la 
possibilità di valorizzare la 
cu ltu ra  locale e la facoltà di 
stud iare  la lingua slovena. In 
ogni caso, ha  detto  Bertoli, 
la DC si sente di affrontare  
questi problemi ed è impe
gnata a risolverli.

Il prof. Jus, del M ovimen
to Friuli, dal canto suo ha 
esposto, dopo un  salu to  in 
sloveno, il pensiero del suo 
p a rtito  che intende m uoversi 
per la valorizzazione delle tre  
com ponenti nazionali del 
Friuli: friu lana, slovena e te
desca.

In  ogni caso i veri p ro ta 
gonisti della tavola ro tonda 
sono sta ti gli Sloveni, con i 
loro in terventi precisi, orien
ta ti e in p a rte  anche polem i
ci per la presenza in sala non

(Continua In 2* pagina)
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U D I N E

Al C onsig l io  Prov inc ia le  d i s c u s s e  
le m o z io n i  sulle  m in o r a n z e

Tavola 
Rotonda

Continuazione dalla 1a pag.

solo di rapp resen tan ti po liti
ci provinciali, m a di tu tto  
l’arco delle forze politico-cul
turali della Benecia e p a rti
colarm ente delle Valli del Na- 
tisone.

Se un  tem po, però, il con
fron to  avveniva su  question i 
più generiche, oggi la tavola 
ro tonda  si è sposta ta  su a r
gom enti precisi: istruzione 
slovena, bilinguism o, cu ltu ra  
locale. Il tentativo di po rta re  
la discussione nel vicolo cie
co delle questioni a rre tra te  
e stan tie  e forse nella rissa, 
è r ien tra to  so tto  il fuoco di 
fila dei successivi in terventi 
degli Sloveni, cui hanno p o r
ta to  un  con tribu to  esterno il 
consigliere regionale Štoka 
(Slovenska skupnost), Lizze
rò (Is titu to  storico  friu lano) 
e Raim ondi (A N PI).

F ra  quelli di Veneto (con
sigliere PSDl a S tregna), Al
do Specogna (p residen te  A. 
N.A. di Cividale), M arseu (se
gretario  com unale a Torrea- 
no) e B lasutig (PSDI di Pul- 
fero) si sono inseriti gli in
terventi di G ariup (Civida
le): nella DC, come sloveni 
coscienti ci sentiam o isolati 
ed e tichetta ti e siam o costre t
ti a lasciare ad a ltri p a rtiti la 
iniziativa sul problem a della 
m inoranza slovena; Aldo Gus 
(Lom bai): siam o con tro  le 
im posizioni, m a a ttua lm en
te c ’è, e da più di cento anni, 
una  im posizione di fa tto  per 
quelli che vorrebbero  svilup
pare  la p ro p ria  cu ltu ra; Mi
chele Carlig (S. L eonardo): 
p e r perfezionare la nostra  
personalità  vogliam o fare  ri
ferim ento  alla  lingua slove
na; Fabio Bonini (sindaco 
di G rim acco): facciam o il p ri
mo passo, cerch iam o una so
luzione equa e libera  perchè 
nessuno può desiderare  dav
vero di im porre  o togliere nul 
la, poiché viviam o in un pae
se libero; don G ujon (p a rro 
co a M ontem aggiore): di
fron te  ai «mass media» e 
la scuola, il d ialetto  si im po
verisce e richede un  suppor
to quale la lingua slovena per 
sopravvivere: Rosina Zuffer- 
li (consigliere a G rim acco): 
le firm e per il referendum  
sono state  esto rte  con ogni 
mezzo possibile e qu indi non 
hanno alcun significato; Gio
vanni Rossi (Ponteacco): nel 
la DC noi veniam o esclusi 
dalle riunioni e si decide tu t
to senza di noi; don M arino 
Qualizza (S. Leonardo): pe r 
cento anni abbiam o sofferto  
di p au ra  e di servilism o; il la
voro dei circoli sloveni ci ha 
to lto  la pau ra  di dirci slove
ni: tan ti auguri!; Ferruccio 
Clavora (P residen te  dell’U
nione E m igran ti): occorre
che nella DC si accetti l'idea 
che uno possa d ich iararsi de
m ocratico  e sloveno. Bisogna 
abbandonare  l’idea di una di
visione degli sloveni e realiz
zare una tu te la  globale che 
rispetti però quegli sloveni 
che non si vogliono ricono
scere come tali. A me, però, 
non si deve im pedire di svi
luppare la m ia lingua.

Poiché la discussione si era 
orm ai p ro tra tta  o ltre  la mez
zanotte, il prof. Cerno, presi
dente dell’assem blea che in 
ap e rtu ra  aveva chiesto una di 
scussione libera e dem ocrati
ca, non ha po tu to  dare la 
paro la  a tu tti  quan ti la r i
chiedevano, m a le associazio
ni slovene sono senz’a ltro  im
pegnate a m antenere aperto  
il confronto.

Il risu lta to  tangibile di que
sta  sera ta  di dem ocrazia di
re tta , ap e rta  a pa rtec ipa ta  e 
di grande im pegno politico 
degli sloveni è un foglio con 
cinque firm e, che pubblich ia
m o a p a rte  e che vorrem m o 
fosse davvero considerato  co
me base di discussione in 
tu tte  le sedi.

8. Maree
(Nadaljevanje  s 1. s trani!

na Dorbolò, zahteva veliko 
sprememb v Beneški Slove
n iji, v prvi v rs ti pa izpolnitev 
zahteve po priznanju narodno
stne pripadnosti Slovencem 
v videmski pokrajin i.

Izredno številno občinstvo, 
ki je  napolnilo telovadnico na 
Lesah, je še pozdravila Irma 
Kuščar tv imenu kobariških 
žena, medtem ko se je veče
ra udeležila tudi delegacija 
žensk iz Gorice.

«Meški je ženske vedno lo
čeval v dva razreda, v angele 
ali zvodnice» —  o tem so ob 
sprem ljavi dveh kitar oele 
članice Ženskega kolektiva iz 
Čedada in Nadiških dolin. V 
pesmih, k i so jih  povzele iz 
raznih zbirk fem in is tičn ih  g i
banj razen zadnje, ki so jo sa
me napisale, so nadalje pozi
vale k solidarnosti med žen
skami, opisovale težko življe- 
nej delavk, ki se razdajajo 
med tovarno in družino, raz
m išlja le  o občutkih ženske 
srednjih let, ki po dolgih le
tih , ki jih  je posvetila izključ
no drugim —  možu, otroku, 
staršem —  ostane sama, te r 
nazadnje nesporno ugotovile, 
da je  b iti ženska danes, kljub 
težavam, zelo lepo.

Vendar ne zato, ker bi žen
ska bila lepo oblečeno, nadi- 
šavljeno in prijazno b itie  kot 
zapovedujejo reklamni napi
si. Pogojevanje le-teh v dana
šnji družbi, predvsem na za
ostalo m iselnost, ki vsem 
ženskam greni ž iv ljen je  in ve
likokra t onemogoča njihovo 
uveljavitev, je Kolektiv prika
zal v skeču «Za Ludmilo ni
mam skrivnosti». Članice te 
organizacije so p rip rav ile  tudi 
fotografsko razstavo z naslo
vom «Žena v Benečiji», n jiho
vo sodelovanje na prired itv i 
pa je obenem dokaz o pove
zanosti slovenskih in ita lijan 
skih žensk, po drugi strani pa 
priča o uveljavljanju Zveze 
beneških žen v širšem pro
storu.

Mnogočesa se mora zen
ska sama o tresti, predvsem 
pa bi se morala še odločneje 
upreti š tev iln im  pogojeval- 
nim okoliščinam, da bi se ure
sn ič ilo  geslo «Ne več sama 
doma», ki ga Bruna Dorbolò 
s tako gorečnostjo in odloč
nostjo poudarja v svojem i- 
stoimenskem delu

Igra, ki so jo  člani Bene
škega gledališča ob sodelo
vanju nekaterih članic Zveze 
v režiji Alda Clodiga prvič iz
vedli ob letošnjem  mednarod
nem dnevu žena, v rahli iro

n iji, a z veliko zavzetostjo, 
prikazuje razne like beneških 
žensk in osvetlju je  njihovo u- 
sodo. Vezno n it med zaokrože
nim i prizori pa predstavlja p ri
poved ostarele žene, ki leto 
na leto možu pripravlja  ko
vček pred njegovim ponovnim 
odhodom v tu jino.

«Ne več sama doma» —  
igra o beneških in za beneške 
žene —  pa zajema tako splo
šne aspekte ženske pogoje
nosti kot tudi drobne trenu
tke iz ženskega vsakdana V 
narečni govorici, ki je v Be
nečiji razumljiva vsakomur, 
med drugim poziva k družbe
ni in kulturn i osam osvojitvi, 
ne samo žensk, temveč vseh 
pripadnikov slovenske narod
nostne skupnosti, zato da se 
bodo pogoji v domačih do li
nah to liko  sprem enili, da ne 
bo treba nikom ur za boljšim  
zaslužkom v tu jino  in zato tu 
di ne bo treba več «zvestih 
čuvajev domačij».

To pa ni dovolj: ne samo, 
da ženska ne sme b iti sama, 
tudi med domačimi stenami, 
mora b iti manj zaprta. Ven na 
plan —  je že vsa zadnja leta 
geslo ženskih in fem in is tič 
nih gibanj, ker se drugače 
ženska nikakor ne bo mogla 
enakopravno vk ljuč iti v druž
beno dogajanje in ga, vsaj de
loma, p rilagod iti sebi in svo
jim  zahtevam. Ob knneu še 
kratka ugotovitev: Zveza be
neških žen je edina sloven
ska organizacija pri nas, ki o 
vsem tem zna spregovoriti tu 
di na odru.

P okrajinsk i svet je  začel 
razpravo o raznih  reso lucijah  
ki obravnavajo  zaščito bene
ških Slovencev, ozirom a fu r
lanske skupnosti.

V prvem  delu razprave so 
prišla do izraza zanim iva s ta 
lišča in vp raša ti se m oram o, 
v kolikšni m eri se bodo odra
žala v končnem  dokum entu 
in če bo resolucija  osvojena 
enotno ali pa zgolj z glasovi 
centristične večine. V praša
nje ni nepom em bno, če pom i
slimo, da s to ji videm ski po
k rajinsk i svet p red  izbiro, ali 
naj osvoji o d p rta  stališča e- 
notnega dokum enta iz Š petra  
Slovenov in to rej stališča Pe- 
tričiča (K P I) ter Chiabudi- 
nija (KD) ki sta  izrazila raz
lične težnje beneških Sloven
cev, ali pa bo osvojil vnaprej 
p rip rav ljeno  in nespre jem lji
vo ozko resolucijo  KD in 
PSDl, ki om enja le «praslo
vanske skupnosti»  v Furlanji.

Prvi je  v d iskusijo  posegel 
kom unist Pavel Petričič, ki 
je spregovoril v slovenščini. 
D em okristjani so zam rm rali, 
fašist je  zapustil dvorano, 
predsednik  pokrajine  Engla- 
ro pa ga je  opom nil, n akar je 
Petričič nadaljeval v italijan-

Nella Sala M aggiore di Pa
lazzo Belgrado, sede della 
Provincia di Udine, è inizia
to il sette  m arzo l ’im portan 
te d ibattito  m esso in m oto 
dalle m ozioni del PCI sulla 
m inoranza slovena (Petricig) 
e sulla cu ltu ra  friu lana  (Pel- 
lizzoni). A queste si sono ag
giunte una mozione del PSI 
sulla cu ltu ra  slovena e friu la 
na, del MF sulle m inoranze 
del Friu li e quella della m ag
gioranza (DC e PSD I) sulla 
m inoranza slovena. In  rea ltà  
i f irm a ta ri di q u est’u ltim a 
tornano a parla re  di «popo
lazioni di origine paleo-sla
va»!

Dopo una breve in troduzio
ne con alcune frasi in slove
no, Petricig ha avuto m odo di 
d im ostrare, in un lungo e do
cum entato  in tervento, la pe
ricolosità della cam pagna 
prom ossa dai circoli nazio
nalistici di Udine e della 
s tam pa locale, dom andando
si dove m iri la DC con le sue 
indecisioni ai vertici e l’aper
ta connivenza di non pochi 
suoi iscritti con le iniziative 
fom entate da ll’esterno con
tro  gli Sloveni.

ščini, še prej pa opozoril, da 
je drugim  bilo dovoljeno go
voriti furlansko. Ostro je ob
sodil kam panjo  izkrivljanja, 
p ri ka teri z zloglasnim  dr. Ci- 
cerijem  vneto sodelujejo «Pic 
colo» in drugi časopisi v naši 
deželi (m ilanski «Corriere 
della sera» pa jim  je dal p ri
stno lekcijo poštene inform a
cije), kakor tudi ozka gle
dan ja  videm ske KD, ki go
vori le o zaščiti narečij, v 
resnici pa teži k neboleči od
pravi beneških Slovencev.

Dr. Ciceri zbira podpise za 
nekakšen referendum , ki naj 
bi «ukinil Slovence» s pom o
čjo aktivistov PSDI in KD, 
pri te m pa se poslužujejo 
vsakovrstn ih  groženj. Slep 
je, kdor ne vidi v tem  posku
su ponavljan ja  znanih protio- 
sim skih kam panj v T rstu . To
da beneški Slovenci odk lan ja
jo  take poskuse, ker lojalno 
podpirajo  republiko in si od 
nje pričaku je jo  pravice. KD 
je kratkovidna, ker duši v 
lastnih v rstah  slovenske gla
sove, ki vendar naraščajo . Pe- 
tricič se je  zato izrekel za to, 
naj videm ska pokra jina  pod
pre zahtevo po globalni za
ščiti za vse Slovence, ne gle
de na to, kje živijo. «Potem 
pa bom o pogledali, kaj je 
takoj uresničljivo  in kaj ne», 
je zaključil Petričič.

Tiburzio (P S I) je podprl ta 
stališča, nato  pa govoril o 
nu jnosti razdelitve dežele v 
dva dela (F u rlan ija  z Gorico 
na eni stran i, T rst s Tržičem  
na d rug i). Socialdem okrat I- 
vo Napoli pa je  m nenja, da 
hočejo kom unisti vpeljati «je 
zikovno dikaturo». V tem  
sm islu je  v celoti podprl Ci
ceri jevo zahtevo o referendu
m u, ki naj «dokaže, da n im a
mo nič skupnega s Slovenci 
v Gorici in Trstu».

Gotovo pa je  pom em ben 
poseg dem okristjana  Chiabu- 
dinija, ki je  p ris ten  Benečan 
(ko t je poudaril in dodal, da

Rilevando le contraddizio
ni di questi com portam enti, 
che si oppongono alle dichia
razioni stesse di Comelli ed 
A ndreotti e che hanno finora  
em arginato  i cattolici slove
ni coscienti m ilitan ti nella 
stessa DC, il consigliere Pe
tricig  ha insistito  sulla neces
sità  che la Provincia, quale 
organo istituzionale, afferm i 
una posizione un itaria , che 
sviluppi i risu lta ti della Con
ferenza di Udine, m a che de
ve essere m olto diversa dal 
docum ento della m aggioran
za che pare  uscito dalla pen
na del dott. Ciceri.

La mozione com unista sol
lecita una legge di tu te la  glo
bale degli Sloveni e l ’iniziati- 
ve del Governo in proposito . 
Chiede iniziative di cara tte re  
culturale da parte  della Re
gione ed infine sollecita l 'a 
zione dei Comuni, della Co
m unità  M ontana, della Pro
vincia e della Regione per la 
realizzazione del piano di svi
luppo, anche attraverso  l ’a t
tuazione del tra tta to  di Osi
mo.

Dopo gli in terventi di Co- 
m ini (M F) e di Tiburzio

bi tudi sam  lahko govoril slo
vensko, vendar še ni bil odo
bren  zakon, ki bi to dovolje
val). Dejal je, da je p ro ti poe
nostav ljan ju , češ, da vpra
šanje beneških Slovencev 
«vsiljujejo od zunaj». P riso t
nost krščanskih  dem okratov 
je m ed beneškim i Slovenci 
u trd il pesnik in duhovnik I- 
van Trinko, sam  Chiabudini 
pa se je  učil p ri don Cuffolu 
(Bevkovem Č ederm acu) in je 
torej spoznal za tiran je  fašiz
ma. Po vojni je  KD nastopala 
v beneških dolinah kot za
stopnik  ita lijanske državno
sti. Časi se sprem injajo . Lo
gika bi zahtevala, da se priz
na obstoj Slovencev v videm 
ski pokrajin i in se zato ustrez 
no zaščitijo. Toda m ed ljud
mi prevladuje nezaupljivost, 
pom anjkljivo  poznavanje pro 
blemov.

Kaj je torej mogoče sto riti 
takoj in kaj v bodoče? Chia
budini je  tu  dejal, da si v 
KD u tira  pot spoznanje, da je 
«načelna globalna zaščita» 
po trebna za vse Slovence, če
prav  bi jo  m orali «uresniče
vati postopom a glede na so
glasje ljudi», brez vsiljevanja. 
Tako naj bi se sp ro ti razvija
la v občinah in krajevnih  
skupnostih  razprava, ki naj 
določa količino «izvedljive za
ščite». N ajbrž bo tako mogo
če v celoti zaščititi beneške 
Slovence prihodnje  genera
cije, ki bo verjetno  m islila 
drugače, tudi zaradi čedalje 
bolj odprte  m eje in tesnih 
stikov m ed ljudm i. «To bi 
lahko bil naš predlog», je  za
ključil Chiabudini.

Po tem posegu je  predsed
nik odložil razpravo za nedo
ločen čas, med priso tn im i be
neškim i in kanalskim i Slo
venci pa smo ugotovili, da 
bi nova stališča Chiabudinija 
lahko bila dobra osnova za 
iskanje skupnega stališča, 
(s ts )

(P S I), che si è dichiarato  p ie
nam ente d ’accordo con Petri
cig, ha svolto un  in tervento  
l’assessore Napoli (PSD I), il 
quale ha sostenuto  le tesi 
«ciceriane» afferm ando che 
bisogna tu te lare  il solo d ia
letto  per non risch iare  l ’assi
m ilazione cu lturale  e la «dit
ta tu ra  linguistica» dello slo
veno. Appare quanto  m ai 
scontata  e ridu ttiva  l ’afferm a
zione «ogni uom o ha d iritto  
di parlare  il p roprio  dialet
to», quando lo scopo che Na
poli si è p roposto  è quello di 
negare l ’esistenza della m ino
ranza slovena nella Provincia 
di Udine.

Fabrizi (M SI) si è detto  
d ’accordo con Napoli, per
chè, a suo avviso, non esiste 
una m inoranza slovena per
chè le liste slovene (Sloven
ska skupnost) ha avuto alle 
elezioni percentuali irrisorie .

Una voce im pegnata, p a r
tecipe e convinta, p u r nei li
m iti delle tardive posizioni di 
partito , è s ta ta  espressa inve
ce da Chiabudini (DC) che ha 
ricordato  che il P artito  Popo
lare aveva po rta to , a suo tem 
po, in Consiglio Provinciale 
il prete sloveno Ivan Trinko 
e che lo stesso o rato re  aveva 
ricevuto l ’insegnam ento di 
don Cuffolo.

Nel dopoguerra, ha conti
nuato  Chiabudini, la DC è di
ventata il p a rtito  italiano per 
eccellenza, m a — dal 1947 al 
1979 — le condizioni sono 
m aturate: eppure nel ragio
nam ento che ci p o rta  a con
cludere sulla necessità di una 
tu te la  degli sloveni delle Val
li del N atisone si inserisce la 
preoccupazione di forzature 
ed im posizioni, e le firm e 
rappresentano  un  segnale ne
gativo, al quale dobbiam o 
p resta re  attenzione, perchè 
la gente si sente esclusa an
che perchè non ha capito di 
che si tra tta .

R ispetto alla tu te la  globa
le, Chiabudini ha detto  che 
nell’afferm azione del p rinci
pio della globalità non deve 
m ancare la g radualità  e la 
p roblem aticità  che si posso
no realizzare affidando la ge
stione alle istanze elettive: 
Regione, Comuni, Is titu ti sco
lastici.

Anche per Osimo: può gio
care l’affin ità  linguistica per 
risolvere le difficoltà econo
m iche alla base ed evitare il 
rischio che una com unità si 
estingua.

Da parte  nostra  riconoscia
mo con Chiabudini che «al 
fondo del disagio c ’è la scar
sa conoscenza del problem a», 
m a ricordiam o che, rich ia
m andosi alla rappresentanza 
dem ocristiana del 63%, il 
consigliere im plicitam ente ri
conosce una grossa p a rte  di 
responsabilità  al suo partito  
che non ha a ffron ta to  con de
cisione e per tem po la que
stione della m inoranza slo
vena.

La conclusione del d ibatti
to ed il voto sulle mozioni so
no sta ti rinviati; restano  p e r
ciò in a tten ta  a ttesa  di svilup
pi, viste le linee estrem am en
te con tradd ito rie  su cui si 
muove la m aggioranza p ro 
vinciale, m entre vi è una o- 
biettiva possibilità di conver
genza sull’intervento di Chia
budini ed il docum ento fir
m ato dai p a rtiti a S. P ietro 
al Natisone.Lesa, 8. m arec .  Na sliki vidimo del o bč ins tva  v telovadnici

V I D E M  

POKRAJINSKI SVET  
S P E T  RAZPRAVLJAL O MANJŠINAH
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Grande m anifestazione a Liessa 
per la Giornata Internazionale della Donna

P er  lo sv i luppo  
del Matajur

L’entusiasm o, l'im pegno e 
la partecipazione riscon trano  
spesso il lim ite oggettivo del
la ristre ttezza delle sale in 
cui si svolgono m olte delle 
m anifestazioni degli sloveni: 
è il caso di ribad irlo  dopo la 
«G iornata della donna» rea
lizzato a Liessa dalla  «Zveza 
beneških žen», dove la stessa 
palestra  parrocchiale si è 
riem pita  fino all'u ltim o can
tuccio.

E ppure non si tra ttav a  di 
una festa in tesa nel senso 
consum istico e m assificato 
che con traddistingue p u r
troppo m olte m anifestazioni 
«culturali». E ra  si uno spet
tacolo, m a il «politico» ed il 
«sociale» vi erano presenti 
sia a ttraverso  il discorso di 
M ariucci Crainich, sia a ttra 
verso la rec ita  delle ragazze 
del collettivo fem m inile di S. 
Pietro al N atisone, sia infine 
a ttraverso  la presentazione 
del b rano  di prosa di Bruna 
Dorbolò «Ne vič sam a doma».

M ariucci C rainich ha espo
sto al pubblico le ragioni che 
hanno p o rta to  le donne delle 
Valli del N atisone ad aggre
garsi nella «Zveza», ragioni 
di un ritrovarsi sul piano del 
con tatto  im pegnato e proble
m atico per affron tare  quelle

P resso  l’Is titu to  di Filolo
gia Slava dell’U niversità di 
T rieste, si è svolta  venerdì 
scorso , 9 m arzo, una  confe
renza sui prob lem i socio-lin
guistici degli Sloveni della 
provincia  di Udine.

P resen ta to  dalla  d ire ttr i
ce de llT stitu to  M aria Pirja- 
vec, hanno  p reso  la paro la  
il p ro f. Guglielmo Cerno 
(p rob lem i storico-jistituzio- 
na li), don M ario G ariup  (la  
Chiesa e gli sloveni e la Val 
C anale), il do tt. F erruccio  
C lavora (i p rob lem i econo
m ici e l’em igrazione) ed  il 
prof. Paolo Petric ig  (le b a 
si politiche p e r  lo sviluppo 
della co m un ità  slovena del
la provincia  di U dine).

A questi in te rven ti si è ag
giunto  u n  appro fond ito  di

questioni che caratterizzano 
oggi il rappo rto  della donna 
nella società, m a anche ram 
m entando i tem i fondam en
tali dello sviluppo e della cul
tura.

La prof. Kuščer, docente al 
corso di sloveno a Cividale, 
che ha recato  il saluto delle 
donne di K obarid con un di
scorso in lingua slovena ch ia
ro  e com prensibile o tu tti, ha 
espresso la p rop ria  am m ira
zione p e r  le nostre  donne che 
sono sta te  capaci di dare un 
senso a ll’8 m arzo realizzato 
nelle Valli del N atisone già 
per la seconda volta.

Vi è stato , come si è detto, 
un «recital» delle ragazze del 
collettivo fem m inile in cui — 
attraverso  una sa tira  pungen
te — si sono evidenziati i 
«ghetti» consum istici in cui 
si vorrebbero  m antenere le 
donne. Alcuni canti, uno dei 
quali com posto per l’occasio
ne, hanno concluso questa 
parte  della m anifestazione.

Quindi, nell’attenzione tesa 
del pubblico , il «Beneško 
Gledališče» con l’apporto  del
le ragazze della «Zveza», ha 
recita to  il b rano  di prosa, im
pern iato  sul lungo sacrificio 
della donna della Benecia nel 
corso dei decenni dell’emigra-

scorso  del p ro f. Francesca- 
to, dell’U niversità  di T rie
ste, il quale  h a  illu s tra to  la 
situazione linguistica nel
l’am bito  della m inoranza 
slovena della provincia di 
Udine, p rec isando  di aver 
ricavato  le p ro p rie  deduzio
ni da una  app ro fond ita  ri
cerca. Le conclusioni di 
F rancescato  sono in te ressan 
ti: la tu te la  del d iale tto  non 
può aversi se non  facendo 
riferim en to  ad  u n a  lingua 
«standard», nel n o s tro  caso 
la slovena, accanto  a ll’ita 
liano. «Il bilinguism o» — ha 
detto  lo stud ioso  — «nelle 
situazioni socialm ente favo
revoli è, p e r i ragazzi, un 
vantaggio, e in  m olti casi, 
un  privilegio».

zione. Un sacrificio, com un
que, che la donna delle Valli 
non è più disposta ad accet
tare, come non è disposta ad 
accettare  inerte  la dispersio
ne dei valori com unitari e 
culturali.

Il quadro  di riferim ento  è 
dato dal sacrificio delle p iù  
anziane, m entre  nelle giova
ni lavoratrici si affaccia l’e
ventualità  che progresso  pos
sa significare alienazione cul
turale  e sfru ttam ento : perciò 
lo sviluppo presuppone scel
te di cam po coraggiose, qua
li le donne della «Zveza» so
no certo  disponibili a com 
piere.

B runa Dorbolò, con il suo 
brano, sul quale ha operato  
la regia orm ai consapevole e 
m atura  di Aldo Clodig, ha 
parla to  chiaro — non solo a 
tito lo  personale o per l’asso
ciazione delle donne — ma 
per tu tti, anche rispondendo, 
così, so tto  il profilo artistico  
e più ancora so tto  quello del
l’impegno sociale, a quanti, 
da «ciceriani», svenderebbe
ro una cu ltu ra  popolare  che 
sono incapaci di difendere. 
E ’ una risposta  significativa, 
questa, che viene da una del
le p iù  giovani associazioni 
slovene anche in ordine cro
nologico.

Il pubblico ha m ostrato  di 
capire il messaggio ed ha m a
n ifesta to  la sua piena ed en
tusiastica approvazione di 
ogni aspetto  della m agnifica 
serata. Un pubblico vario, 
com posto di donne, ragazze 
e giovanissim e, m a anche di 
m olti giovani e uom ini di 
ogni età.

Ne specchiavano fisiono
mie ed atteggiam enti le foto
grafie in bianco e nero della 
m ostra  esposta alle pare ti 
della pa lestra  «obiettivo don
na ». Fotografie partico la r
m ente efficaci, non solam en
te, m a — proprio  perchè ope
rate  con in tento  artistico  di 
buon valore — veram ente 
belle.

Una sequenza presentata  
con sem plicità, m a che sem 
brava la cornice visiva dei di
scorsi, delle recite e delle 
canzoni che avevano riem pi
to significativam ente la «fe
sta» dell’8 m arzo a Liessa.

M ercoledì 7 m arzo, alle 
o re 20, p resso  il rifugio «Ci
vidale» di M ontem aggiore, 
si è tenu to  un  incon tro  del
l’am m inistrazione com unale 
e tecnici, con la popolazione 
delle frazioni di M ontem ag
giore, F ranz e Barza. Tale 
incontro , organizzato dalla 
am m inistrazione com unale 
è servito  pe r l’esposizione 
del p iano degli insediam enti 
p rodu ttiv i del M ata ju r e del 
p iano  partico laregg iato  di 
M ontem aggiore.

E ran o  p resen ti, o ltre  al 
sindaco Zuanella, il consi
gliere Vogrig P ietro , l’archi-

«La Slavia fr iulana vuole la sua  
lingua»: q u e s to  il titolo a grandi let
t e r e  di un articolo di ampio respiro  
app arso  venerd ì ,  2 marzo sul «Cor
r iere  della Sera».  C o m e  risaputo,  
il «Corr iere  il più p re s t ig ioso  gior
nale  italiano, l’unico che,  ad e s e m 
pio a Londra, non si vende  sola
m en te  nelle  rivendite  di giornali  sp e  
c ializzate nella s ta m p a  e s te ra ,  ma 
a n ch e  in qualche  edicola, diciamo 
così ,  non specializzata.  Inoltre,  nei 
suoi 104 anni di vita, ha contribuito  
in m aniera  d e te rm in an te  a fo rm are  
l’opinione pubblica o negativa  la 
s t e s s a  azione del governo. Perciò, 
p oss iam o  af fe rm are  che  u n ’inch iesta  
oppure  un servizio spec ia le  apparsi  
su  q u e s to  giornale, non facc iano  
so l tan to  d iscu te re  o p ren d ere  posi
zione ad una p a r te  ancora  molto im
por tan te  dell 'opin ione pubblica ita
liana, ma facc iam o m ed i ta re  anche  
chi ha in m ano le leve del potere .  
Ora su  q u e s to  g iornale è  apparso ,  
appunto  un articolo inte lligente,  p re 
ciso, d o cum en ta to ,  sulla nostra  pro
blem atica  s lovena  o ltre  ad una s c h e 
da che so t to sc r iv iam o  in pieno e 
reda t ta  d a l l 'e sp er to  p e r  i problemi 
delle  m inoranze del g iornale sulla 
s i tuaz ione  di tu t ta  la minoranza na
zionale s lovena  r e s id en te  nelle tre  
p rovince di Udine, Gorizia e T rieste  
e  ch e  r iportiamo qui di seguito ,  alla 
fine di q u e s ta  nota.

Dopo un breve  cenno  s to r ico  su l
la n o s tra  t e r ra  ch iam ata  se m p re  
Slavia friulana, Slavia  Veneta ,  Be

te tto  Tosolini e a ltr i tecnici 
dell’ufficio tecnico della Co
m unità  M ontana delle Valli 
del N atisone.

Dopo una  breve in tro d u 
zione del sindaco Zuanella, 
che ha illu s tra to  i m otivi di 
tale  incontro , ha  p reso  la 
paro la  l’a rch ite tto  Tosolini, 
che ha illu s tra to  il lato  tec
nico del p iano degli insed ia
m enti p rodu ttiv i. I pun ti sa
lienti di de tto  p iano  sono:

1 ) r is tru ttu raz io n e  gene
rale  delle borgate  di M onte
m aggiore, F ranz e Barza, al 
fine di p e rm e tte re  u n a  mi-

necia  o Benečija, c ioè  con l 'e sa t ta  
grafia s lovena  e mai Valli del Na
t isone,  te rm in e  conia to  in q u e s to  
dopoguerra  e tan to  caro al quotid ia
no locale u d in ese  e agli altri due 
che  c ircolano a Udine e provincia, 
c ’è  una s e r ie  di giudizi sulla  nostra  
s i tuaz ione  e s p r e s s i  da a lcune  per
sonalità  t ra  le più rap p re sen ta t iv e  
della Slavia Veneta  di oggi e  cioè 
da don Marino Qualizza, Clavora, 
Del Medico, Simonitti,  Petricig ognu
no con la propria s to r ia  ed una vi
s ione  propria  del fu turo  della no
s t ra  terra .

«Che co sa  si può r improverare  
agli abitanti  delle  Valli del Natiso
ne, del Torre, di Resia?» si ch iede  
p o lem icam en te  il giornale. «Essi so
no laboriosi com e  i friulani, la cri
minalità è  un fa tto  p re s s o c h é  sc o 
nosc iu to  ecc .  ecc .  Eppure da un 
seco lo  un r improvero si lenzioso  
p e rseg u i ta  gli abitanti  della Slavia 
Friulana o Benečija ( s ic ) .  Forse  il 
loro d ia le tto  è  tem uto ,  fo rse  qual
cuno non lo ama». E qui il g iornale 
sp iega  com e l 'anness ione  all'Italia 
non abbia  porta to  alla nostra  gen te  
quello che  si a sp e t tav a :  «Votando 
per  l’Italia, p ensavano  al buon ri
cordo della Repubblica Veneta ,  a- 
sco l tan to  parole  di libertà  che  il v en 
to r iso rg im entale  aveva fa tto  giun
gere  fin q u assù .  Ora però  il Gran
de Rimprovero, co m e  lo ch iam a il 
giornale, s e m b ra  c e s sa to ,  ma a lm e
no per  quanto  riguarda i sacerdo ti ,  
è  don Oualizza che  parla, ch e  han-

gliore rice ttiv ità  e funziona
lità;

2 ) im postazione degli ab i
ta ti p e r  un  concreto  sv ilup
po agro-tu ristico  con ade
guam ento  alle d ire ttive  
CEE;

3) creazione di nuovi im 
pianti tu ris tic i. Sono in  p ro 
gram m a la creazione di due 
nuove seggiovie e uno  skilift 
sul versan te  di M ersino.

A conclusione dell’illu
strazione del p iano, si è p as
sati alla  d iscussione con il 
pubblico  presen te. E ’ em er
so che tale  p ro g ram m a a- 
vrebbe dovuto essere  sta to  
s tu d ia to  alcuni anni o r so
no, ossia  al m om ento  del 
lancio tu ris tico  del M ata
ju r. I convenuti si sono d e t
ti p reoccupati di questo  p ia
no, viste le p receden ti espe
rienze che si sono avute.

H anno  ino ltre  ausp icato  
che si evitino tu tte  le form e 
di speculazione che p o ssa 
no venire dall’esterno . Con
cludendo, il sindaco ha  p ro 
posto  la  creazione di una 
cooperativa pe r la gestione 
e p e r un  razionale s f ru tta 
m ento  delle r iso rse  locali 
già esis ten ti e quelle che ver
rebbero  a c rea rsi con detto  
piano, al fine di da re  la pos
sib ilità  alle p ersone  res iden 
ti sul te rr ito rio  di p ro c u ra r
si un  d iscre to  redd ito , in  lo
co, senza dovere, com e per 
il passa to , recarsi altrove, 
dando term ine  a quel grave 
p rob lem a che è l’em igrazio
ne.

P. Z.

no cost itu i to  da se m p re  la guida in
te l le t tu a le  o l tre  che  re ligiosa  della 
no s tra  g e n te  e  di cui Ivan Trinko, 
r icorda il «Corriere», è  l’e sp o n e n te  
più pres t ig ioso ,  sono  d ispers i  nella 
regione, m en t re  sace rd o t i  friulani 
venivano e  vengono  mandati  ancora  
in Benečija.

Pure il r ientro  degli emigrati  ha 
un po s to  im portan te  nell 'a rt icolo: i 
figli dei minatori ,  dei muratori ,  dei 
falegnami hanno stud ia to ,  si sono 
laureati.  Due nomi: Clavora e Del 
Medico. Clavora , lau rea to  in soc io
logia a Lovanio, consig l ie re  nazio
nale delle  ACLI p e r  gli emigranti ,  
dem ocris t iano ,  è  d ivenuto  d ire t to re  
dello SLORI - S lovenski Raziskoval
ni Inšti tut  di Cividale ed è  im pegna
to in un v a s to  stud io  sulla  p ro
p ensione  al r ientro  dei nostri  emi
granti .  Del Medico, em igra to  per 
sfuggire  ad una vera  p e rsecu z io n e  
psicologica  s c a te n a ta  con tro  di lui 
pe r  aver  f req u en ta to  le scu o le  s lo 
ve n e  di Gorizia è  ora  d ire t to re  della 
«Benedii» che,  dice  il giornale, «gra
zie alla c o n o scen za  dello  s loveno 
da pa r te  del tito lare»,  ha introdotto  
in Italia le t ecn ich e  s lovene  p e r  il 
re cu p e ro  degli edifici danneggiati  
dal te r rem oto .

Anche  l 'a rch ite tto  Simonitt i ,  p re
s id e n te  dell 'o rd ine degli archite t t i  
della Provincia di Udine, com e ri
corda  il giornale,  p a r tec ipa  a q u e s to  
servizio con una te s t im on ianza  di
re t ta  su l l ’applicazione delle  tecn i 
che  s lovene  in Benečija  e  la s u c 
ces s iv a  e s te n s io n e  di tali t e c n ich e  
an ch e  al Friuli ed  al r e s to  del p a e s e  
a t t rav e rso  la m ediazione  proprio  dei 
tecnici sloveni della Benečija. «Que
s to  - dice  Simonitti  n e l l ’articolo  - 
ci d ice  che  co sa  p o s s a  s ignificare  
la valorizzazione del patr im onio  cul
turale  e l inguistico e s i s t e n t e  invece 
di mortificarlo».

S e g u e  infine un in te rven to  del 
prof. Petric ig su lle  iniziative cultu
rali in a t to  e sull 'a t t iv i tà  dei vari 
circoli;  sono  ricordati  i circoli Rečan 
e Nediža nelle  Valli del N a t isone  e 
Lepi Vrh di Ugovizza nella Val C a 
nale, il gruppo folkloristico di Resia,  
ojtre  alle  n o s t re  pubblicazioni e  ai 
giornali  «Dom» e  «Novi Matajur» e 
all 'a tt ività  del com m ediogra fo  Isi
doro Predan.

Da ultimo, un in terven to  di An
drej Bratuž dell 'Unione Slovena-Slo- 
v en sk a  skupnos t ,  che  v ede  la so 
luzione de l  problem a dell ' identi tà  
della minoranza nazionale nel parti
to  e tn ico  sloveno.

C om e si può v e d e re  da  quan to  
so p ra  riportato,  ci s e m b ra  un arti
colo  a s so lu ta m e n te  obiett ivo, non 
di pa r te ,  ch e  ha un ’immagine reale, 
vera  dei fe rm en ti  e  delle  tensioni 
nuove ch e  si avvertono, ora, nella 
Slavia e, c o m e  il giornale s t e s s o  
la chiama, Benečija.

NAŠ KMET PRI ZDRAVNIKU-STOMATOLOGU

STO M A TO LO G : «Vaš jezik je bolan,  smrdi  po  slovenščini,  da ga 
ozdravimo, ga  je t r e b a  od reza t i  !»

NAŠ KMET : «O drež i te  vaše  j....»

QUANTI SIAM O NELLA REGIONE?
CENTOMILA TRA TRIESTE, UDINE E GORIZIA

Dove sono e quanti? - Dei censimenti di popolazione è meglio 
non fidarsi infatti non tutte le comunità slovene sono censite 
come tali nelle diverse province: Udine - insediamenti sloveni 
sono in Val Canale, in Val Resia, e più consistenti nella Benecia 
(O  Slavia Veneta), costituita dalle valli del Natisone e del Torre 
- Gorizia-Gorica (si legge Gorizia) e di Trieste-Trst dove si trova 
il gruppo più consistente di autoctoni. Una stima prudente li 
dava in circa 100 mila (forse più, forse meno). Sono in mag
gioranza nell'Altipiano carsico e nel Coilio Goriziano e udinese, 
in minoranza nelle città. A Trieste dispongono di un teatro sta
bile, di un quotidiano, di una casa della cultura, di scuole di ogni 
grado con lingua di insegnamento slovena. A Gorizia scuole ma
terne, elementari, medie e superiori. Nella provincia di Udine 
nessuna scuola slovena di Stato e la tendenza è a proibire le 
iniziative spontanee sia nella scuola che nella cultura religiosa.

Una lunga storia - Solo dalla fine della seconda guerra mon
diale gli sloveni possono contare su una repubblica che ha 
messo nella propria costituzione un articolo (il 6, solo parzial
mente tradotto in legge) a tutela della loro identità. L'Italia non 
è stata tenera con loro giungendo ad annettersi, nel 1941, l'intera 
provincia di Lubiana e proibendone la lingua: negli Anni Trenta 
c’erano maestri che sputavano sui bambini sorpresi a parlare 
sloveno.

ULDERICO BERNARDI

T R I E S T E

Conferenza  degli Sloveni della 
provincia di Udine all’Università

La S lav ia  friulana o  B e n e c i a  
sul "Corriere della  Sera,,

Letošnji Blumarji na pustu v Črnemu Vrhu
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UNA TRISTE DOMENICA  
A P R O S E N IC C O

La dom enica del q u a ttro  
m arzo  si e ra  p rese n ta ta  al 
n um ero  o ram ai r id o tto  de
gli ab itan ti della p iccola f ra 
zione di P rossen icco  con un  
a spetto  allegro pe r le c a ra t
teristiche  p rim averili della 
g io rna ta  stessa.

La gente, essendo  dom eni
ca, si accingeva a com piere 
azioni d iven tate  o rm ai r itu a 
li p e r  gli ab itan ti di un  pic
colo paese, danneggia to  si 
nelle s tru ttu re  m ate ria li m a 
in tegro  nei valori m orali.

Ad un  certo  p u n to  però, 
l’aspetto  della  g io rn a ta  è 
cam biato  b ru scam en te  cau 
sa l’a rrivo  di u n a  notizia  
sconcertan te.

La fam iglia  del paesano  
Budolig Sergio, em igrato  in  
G erm ania, e ra  r im a sta  co in
volta in  un  gravissim o inci
dente  s trad a le  nel quale e ra  
decedu ta  im m edia tam en te  
la figlia B ianca di tred ici 
anni e la cognata, m en tre  la 
m oglie E lfrid a  ed  il figlio 
Flavio, di d icio tto  anni ve
n ivano ricovera ti in  condi
zioni gravi a ll’ospedale.

L’effetto  p ro d o tto  dalla  
no tizia  sui paesani e so p ra t
tu tto  sui p a ren ti s tre tti  è 
s ta to  trem endo . Lo sgom en
to è s ta to  paralizzante .

N on si è r isc o n tra to  n ep 
p u re  il fenom eno dell’a ffan 
nosa ricerca  di notizie, di

precisazioni: n essuna  do
m anda, u n  dolore  generale 
co n trad d is tin to  da un  silen
zio im pressionan te . La sola 
preoccupazione e ra  quella 
di raggiungere Sergio con 
condoglianze ed  incoraggia
m enti, p e r d im ostra rg li che 
i suoi paesan i se gli sono 
m olto  d istan ti geografica
m ente, sp iritua lm en te  sono 
tu tti  lì, con lui.

B ianca, la fig lia deceduta, 
e ra  una  ragazza m olto  ca
rina, intelligente; così tu tti  
la r ico rdano  in  quan to  veni
va annualm en te  a  P rossen ic
co a tra sc o rre re  le vacanze 
estive. M olto educata , ser
vizievole, p red isp o sta  al d ia
logo, è r im asta  nel cuore  di 
tu tti, m a so p ra tu tto  in  quel
lo dei fam ig liari che, p e r le 
ragioni so p ra  accennate, co
m e in  passa to  non  n ascon 
devano l’orgoglio p e r  una 
c re a tu ra  così m eravigliosa, 
ce rtam en te  in  fu tu ro  la r i
co rderanno  con im m enso 
rim p ian to  ed im m u ta to  af
fetto .

Ad aggravare lo s ta to  
d ’anim o generale e ra  so
p ragg iun ta  u n ’a ltra  notizia 
analoga a quella  precedente, 
con r isu lta ti fo rtu n a tam en 
te m eno d ram m atic i. R iguar
dava un  a ltro  giovane di 
Prossenicco: Filippig G iu
seppe, au tis ta  della  S.A.I.T.

U D I N E

La m in o r a n z a  s l o v e n a  
al C o n g r e s s o  provincia le  

del  P.C.I.
Non c e  sta to  congresso di 

p a rtito  e neppure congresso 
del p a rtito  com unista che ab 
bia dedicato quan to  q u est’ul
tim o un  così am pio spazio al 
p roblem a delle m inoranze ed 
in partico lare  alla m inoranza 
slovena. La relazione del se
g retario  Toschi, gli in terven
ti dell’on. Lizzerò e dell’on. 
B aracetti, le conclusioni di 
G outhier (della segreteria  na
zionale) assiem e agli in te r
venti in assem blea di Franco 
N am or, a nom e dei giovani 
com unisti delle Valli del Na- 
tisone, quello di Isidoro  P re
dan, ospite, che e ra  sta to  
chiam ato alla presidenza del 
Congresso e l’in tervento  di 
Paolo Petricig nella com m is
sione che aveva il com pito di 
e laborare  le proposte  del con 
gresso in tem a di m inoranze 
e che sono confluite in un a r
ticolato docum ento politico, 
sono sta ti m om enti in cui la 
p roblem atica  degli Sloveni 
ha trovato  occasione di pre

cisazione e di im pegnata ade
sione da p a rte  dei com unisti.

Non è m ancata  l’individua
zione dei filoni in cui il PCI 
in tende sviluppare la p rop ria  
politica locale e nazionale: in 
prim o luogo le question i del 
terrem oto  e della ricostruzio 
ne, poi il p iano  di sviluppo, 
quindi le autonom ie e la p ro 
gram m azione e l ’attuazione, 
anche in  Friuli, del T ra tta to  
di Osimo.

A conclusione del congres
so sono s ta ti e le tti gli orga
nism i direttiv i: com itato  fe
derale, com itato  d irettivo  e 
segreteria. Toschi è sta to  rie 
letto  segretario , m entre  il 
prof. Paolo Petricig è sta to  
chiam ato  per la p rim a volta 
a far p a rte  del com itato  di
rettivo.

Gli organism i sono o ra  al 
lavoro p e r la preparazione 
del XV congresso nazionale e 
a d a r v ita  alle com m issioni, 
che opereranno nei singoli 
settori.

A. sulla linea Prossenicco  - 
Udine, m olto  stim ato  dai 
com paesani p e r  la su a  se
rie tà  ed onestà, sem pre 
p ro n to  a dare  una m ano 
nei m om enti di bisogno.

G iuseppe, ch iam ato  confi
denzialm ente Beppino, era  
rim asto  coinvolto in  un  in 
cidente a Z iracco, dove a 
causa della velocità troppo  
so sten u ta  di u n ’a ltra  v e ttu ra  
che uscendo di curva aveva 
occupato  la sua  corsia , non 
ha  p o tu to  ev itare  l’im p a tto  
che avrebbe avuto  c a ra tte 
ris tiche  ad a tte  a causare  
u n ’a ltra  tragedia.

Beppino invece, assis tito  
da una  g rande fo rtu n a  (se 
è lecito defin irla  co sì) ne è 
uscito  to ta lm en te  indenne, 
fo rse  perchè  p rep a ra to  fis i
cam ente  a ricevere la  b o t
ta. L’a ltra  m acch ina  aveva 
a bo rdo  due persone ed an- 
ch ’esse se la  sono cavata  
con qualche fe rita  superfi
ciale.

Una dom enica, p e r P ro s
senicco senz’a ltro  negativa, 
m a che ha  deno ta to  quan ta  
so lidarie tà  sia r im asta  an 
co ra  nei paesi com e il n o 
stro , e questi sono valori 
che m olti p o tran n o  conside
ra re  irrilevan ti, m a che noi 
custod iam o gelosam ente e 
speriam o  di riu sc ire  a con
servare  anche p e r il fu tu ro .

Filippig Adriano

PLURALITÀ’ DI REDDITI
Con il p r e s e n te  diamo inizio ad 

una s e r i e  di appun tam en t i  sc ri t t i  su  
q u e s to  quindicinale,  con gli agri
coltori della  Benecia .

S aranno  incontri di informazione e 
di a g g io rn am en to  sui molteplici pro
blemi ch e  l’agricoltura  sp e r im en ta  
quo t id ianam en te .

Ed ancora  brevi sugger im en t i  a 
piani aziendali,  m odalità  operat ive  
negli a llevam enti  e  nelle  colture,  ri
sp o s te  e  possibili  soluzioni ad a l t re t 
tanti  ques i t i  aperti.

Arrivare al dunque , poss ib i lm en te .  
Al dunque  di chi lavora!

R/Q

Nel fu tu ro  sviluppo socio- 
econom ico della Slavia ita lia 
na l’a ttiv ità  agricola, sia pur 
ridotta in percentuale, dovrà 
avere operatori a pieno tem 
po validi e preparati, poten
zialmente idonei ad acquisire 
redditi pari a lavoratori di a l
tre categorie.

M olto spazio, in relazione 
al partico lare regime fondia
rio (aziende troppo esigue e 
frazionate), sarà occupato da 
agrico lto ri ed a llevatori a tem 
po parziale.

Infatti l’attuale basso indice 
di a ttiv ità  che si riscontra in 
Benecia per la notevole pre
senza di pensionati, casalin-

E C O N O M I A  -  QUATTROMILA MILIARDI 
PER IL PIANO REGIONALE DI SVILUPPO

La Regione ha pubblicato  
le «Linee p e r la form azione 
del piano regionale di svilup
po» in cui, nei vari capitoli, 
che vanno dal terrem oto  e la 
situazione econom ica, alla 
legge 546 sulla ricostruzione 
ed a ll’accordo di Osimo, da
gli obiettiv i del piano e gli 
indirizzi da perseguire alle 
riso rse  finanziarie del bilan
cio p luriennale 1979-1982 Cu
na cifra non  inferiore ai 
4.000 m iliard i!), fino alla 
strum entazione p e r la gestio
ne e l ’a ttuazione del piano, 
dovranno inserirsi le com uni
tà  locali. Viene in fa tti affer
m ato: Si individueranno in
tanto, in via transitoria, for
me di attuazione del piano di 
sviluppo che consentano il 
coinvolgimento delle Provin
cie delle Comunità Montane  
e di quella collinare.

Poiché il piano di sviluppo 
deve porsi come strum en to  
pe r il superam ento  degli squi
libri te rrito ria li e poiché vi

ghe ed anziani, potrà essere 
m igliorato anche con il lavoro 
a dom icilio  (attiv ità artig iana
li, agrico ltura a tempo parzia
le, agriturism o, ecc.) e con 
esso il reddito di fam iglia. Plu
ralità di a ttiv ità  e di redditi, 
quindi! E' ormai accertato che 
dove il fig lio  trova un d iver
so lavoro in loco, il padre 
può rimanere sui campi e re
stano entrambi al paese. In 
attesa di soluzioni più radica
li la premessa per la ripresa 
socio-econom ica in Benecia 
ha come caposaldi: il posto di 
lavoro per giovani in loco, la 
casa, a ttiv ità  a tempo parzia
le.

Una volta placata l’ irrequie
tezza di chi ha sempre visto 
em igrare e scelta la propria 
Valle come stabile dimora, pia
no piano nel giovane nasce il 
piacere di «fare in proprio» 
superando i confin i del lavoro 
dipendente.

Il seme dell'in iz iativa si a l
largherà ed anche il settore 
agrico ltura avrà im prenditori, 
a tempo parziale come a tem 
po pieno.

Così, nuclei fam iliari, oggi 
monchi, senza avvenire, privi 
di colui che sa, che briga, che 
viaggia, che in una parola fa, 
ritroveranno la dovuta arm o
nia e complementarietà di a t
tiv ità  e redditi.

Infatti, all'anziano, al pen
sionato, alla casalinga sarà

facile accudire, ad esempio, 
gli animali per poche ore al 
giorno, una volta che la «men
te» di fam iglia avrà predispo
sto capannone, animali, man
gimi ed ogni accorgim ento 
tecnico tendente al m ig lio r r i
sultato economico de ll’in izia
tiva in cui anche la manodo
pera ha il giusto compenso. 
In conclusione si tra tte rà  di 
gestire nel m ig lior modo pos
sibile il te rrito rio , investendo 
i risparm i dove si abita.

Investire per noi vuol dire 
riparare la casa, ampliarla, 
farne una nuova, piantare a l
beri fru tt ife r i, allevare, com
prare terra, bonificarla, co 
stru ire  stalle, ecc., in vista di 
u lteriori redditi e soddisfazio
ni.
(continua)

dott. Renato Qualizza

Località o tutto il territorio 
comunale dei comuni di Atti- 
m's, Cividale, Puifero, S. Leo
nardo, Drenchia e Prepotto, 
sono riconosciuti come zone 
di eccezionali avversità atmo
sferiche verificatesi nell’anno
1978.

Gli agricoltori di tali loca
lità possono ottenere prestiti 
a tasso agevolato in base alla 
Legge regionale n. 33. E’ ne
cessario fare la domanda en
tro il mese di marzo.

R. Q.

sono precisi pun ti di riferi
m ento ai ca ra tte ri del Friuli 
o rientale dove è insediata la 
com unità slovena (agrico ltu 
ra, casa, artig ianato , servizi 
sociali, O sim o), le organizza
zioni slovene si attendono 
che, alm eno ora, le nostre  
Com unità M ontane si m etta 
no al passo dei tem pi ed esca
no dal sonno.

C’è un  organism o, come la 
Com unità M ontana delle Val
li del N atisone, che appare 
pericolosam ente inerte  di 
fron te  ai problem i, rinun 
ciando tra  l ’a ltro  a quel rap
porto  aperto  e pubblico con 
la popolazione che non può 
che nascere da una esplicita 
volontà di realizzare il con
ta tto  con le forze reali, i p a r
titi politici, associazioni e o r
ganizzazioni socio-economi
che e culturali.

Sarà forse il Piano regio
nale di sviluppo u n ’a ltra  oc
casione perd u ta  per la com u
n ità  slovena del Friuli?

I t a l i j a n s k i  j e z ik  v J u g o s l a v i j i
Skupnost občinskih skupščin iz Gorskega kotorja 

in hrvatskega primorja je uradno predlagala, da bi 
na vseh šolah v Istri poučevali italijanski jezik in 
to kot obvezni predmet. Namen predloga je širiti 
poznavanje italijanskega jezika in preprečiti upad 
števila učencev, ki so ga zabeležili na italijanskih 
šolah v Istri v zadnjih letih.

K O M U N I K E  R  Al  IZ T R S T A

Nel prossimo numero potrete  leggere la 
RISPOSTA DELLA « SIORA M E STR A »

Od torka 6. februarja  so  na pro
gramu radijske šo lsk e  oddaje  v s lo 
v enskem  jeziku, ki jih je pripravil 
deželni se d e ž  RAI za tek o č e  šolsko 
leto  po ustroju zadnjih dveh let: 
tako s e  dopolnjuje triletni niz šo l
skih oddaj v s lo v en sk em  jeziku, ki ga 
je  začrtal  deželni se d e ž  ob začetku 
re fo rm e  državne radioteleviz ijske  u- 
s tanove .  Oddajam prvih dveh let 
s o  s pozornost jo  sledili  učitelji in 
učenci,  p red v sem  o troških  v r tcev  in 
osnovnih  šol,  ki so  tudi aktivno so- 
•delovali s  številnimi likovnimi iz
delki na te m e ,  p red lagane  v od
dajah u m e tn o s tn o  vzgojne sm eri.

Pri t r eh  vzgojnih sm e re h  jezikovni, 
u m etnostn i  in znans tven i)  so  s o d e 
lovali za štiri  c ik luse  (otroški vrtec ,  
obe stopnji  osnovnih  šol, s redn ja  š o 

la) učitelji in izvedenci, od katerih  
so  mnogi že nudili svojo s t ro k o v n o s t  
in sode lovan je  pri realizaciji oddaj 
prejšnjih  letnikov; m ed njimi so  tu 
di vidni predstavniki s lovenskega  
kulturnega življenja v Italiji.

Tudi le tos  je RAI dal natisniti  v seh  
64 oddaj v brošuri ,  ki jo bo v pri
hodnjih dneh brezplačno razdelil šo 
lam.

V načrtovalni fazi t re t jeg a  t e l e 
vizijskega om režja  so  tren u tn o  v pri
pravi prve p o sk u sn e  televiz ijske  od
daje v s lovenskem  jeziku, ki bi m o
rale  - po predlogu direkcije  t rža šk e 
ga se d e ža  RAI - že s  prihodnjim 
šolskim  letom dopolnit i svoj dopri
nos državnim šo lam  s slovenskim  
učnim jezikom z novim kakovostnim  
pripomočkom, ki ga bos ta  oskrbe la  
deželni se d e ž  in šolski odsek.

IZIDOR PREDAN:

Mali Tončič 
je branil svoj jezik
X I V .   —

Ugotavljajmo dejstva, kakr
šna so. Šola je ita lijanska, in 
če bi govorili o troci že od 
majhnega po ita lijansko, bi 
im eli manj težav in več uspe
hov pri učenju. Druga stvar. 
Kam gre vaš človek, če je 
bolan? K zdravniku, kot vsi 
ljudje H kateremu zdravniku? 
K ita lijanskem u, vendar, ker, 
kot smo ugotovili, vi zdravni
kov nimate. Kako mu obrazlo
ži svojo bolezen, če ne zna 
ita lijanskega jezika? Namesto

da bi mu dal zdravnik ustrez
no zdravilo, mu lahko škoduje, 
ker ga ni razumel. V kakšne 
bolnišnice greste? V ita lijan 
ske, seveda, ker vi bolnic ni
mate. Videl sem prav vaše 
ljudi v bo ln išn ic i, ko me je 
bolezen tja  dovedla. Joj, kako 
trp ijo  ti vaši ljudje po boln i
šnicah, posebno stari in o tro 
ci. Videl sem otroka, ki je ce
lo noč jokal, ker je bil žejen. 
Prosil in prosil je  v svojem 
narečiju, a nihče ga ni razu

mel, kaj prosi in želi. Šele 
drugi dan, ko ga je prišla obi
skat mati, mu je dala p iti. Za 
nobeno stvar na svetu bi ne 
bil rad v koži tis te  matere, 
koliko jih  je slišala od zdrav
nikov, nun, m edicinskih se
ster pa tudi od samih boln i
kov! Celo noč so b ili okoli 
njega, ga to laž ili, a mu niso 
vedeli kako pomagati. Pomi
sli, kaj je revček pretrpel po 
nemarnosti, po neumnosti 
svoje matere. Če bi ga bila 
učila našega jezika že od po- 
četka, bi si bil o trok znal po
magati. To je  sama priznala 
in se zaklela, da ga bo učila 
samo po ita lijansko. Povej mi, 
ali so vredne, da živ ijo  na 
svetu takšne matere, ki pov
zročajo trp ljen je  svojim  o tro
kom po nemarnosti Takšnih 
prim erov je na stotine po na

ših bolnišnicah. Da gremo na
prej. Kaj pa, recimo, če ima
te kakšno pravdo, kam se 
obrnete? Do odvetnika, ki ne 
zna vašega jezika! Kako mu 
obrazložite stvari, če ne zna
te njegovega jezika? Pa na 
sodišču, kaj se lahko zgodi, 
ko si tožen? Lahko se zgodi, 
da te nedolžnega obsodijo, 
ker se ne znaš zagovarjati. 
Kako. naj bi se zagovarjal, če 
ne znaš jezika, v katerem te 
tožijo? So celo zakoni in pred
pisi, ki zapovedujejo, da mo
rajo ita lijanski državljani go
vo riti pred sodiščem samo v 
ita lijanščin i. Važna poročila, 
obvestila, okrožnice, ki se tu 
di vas tiče jo , kako razumete, 
če ne znate našega jezika? 
Objavljene so v naših časopi
sih, sporočene po našem ra
diu in te lev iz iji. Vi tega ni

mate v svojem jeziku! Potem 
še nekaj o narodni zavesti. 
Kako bodo vaši m ladinci na
rodno zavedni in da ne sprej
mejo, kar je našega? Gledajo 
našo te leviz ijo , poslušajo naš 
radio, berejo naše časopise 
in ilustrirane revije, kakršnih 
vi nimate. Po te lev iz iji gleda
jo naše pevce, ki so najboljši 
na svetu. Kje ste pa vi zmožni 
organizirati takšen festiva l 
popevk, kot ga imamo mi vsa
ko leto v Sanremu? Vsak mla
dinec in vsaka mladinka ob
čuduje pevce, ki tam nasto
pajo in vsak izmed njih sanja 
in bi želel doseči takšno sre
čo in slavo, kot oni. To je ze
lo privlačno! In film i?  V kak
šnem jeziku se predvajajo? 
A li si kdaj videl v Čedadu ali 
Vidmu, da so predvajali s lo 

venski film , v slovenskem je- 
zidu? Ne; Vaša mladina pa 
občuduje naše film ske  igra l
ce».

«To drži, ker nam ni dana 
možnost, da bi občudovali na
še ustvarjalce, naše um etni
ke, igralce, pevce in športn i
ke, toda Slovenci jih  imajo. 
Kar me je  najbolj prizadelo 
od vašega monologa, je dogo
dek, ki ste ga povedali o trpe
čem otroku v boln išn ic i. Mo
goče se ne zavedate, da se 
poslužujete krivice, ki ste jo 
sami napravili, v opravičilo  in 
dokazovanje, da imate prav. 
S kriv ico me prepričujete, da 
je vaše ravnanje pravilno, ko 
odklanjate naše pravice. A li 
je  to nezavedno, ali pa je 
vrhunec cinizma!».

(Nadaljevanje prihodnjič)
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Ansam bal Antona Birtiča «Beneški fantje»

Beneški večer  v S lovenskem  
dijaškem dom u v Gorici

PISE 
PET AR
MATAJURAC
Proces  Loockheed  
trikoloristi in n aše  pravice 7 .

V Slovenskem  dijaškem  
dom u «Sim on Gregorčič» v 
Gorici je  letos lepo število 
naših  beneških  o trok , ki tam  
ob isku je jo  slovenske šole. 
To pa  zato, ker tu  p ri nas 
še n im am o slovenskih šol, 
čeprav b i jih  m orali po i ta 
lijanski u stav i že zdavnaj 
im eti.
N aši o troci so se v tem  ča
su  naučili že k a r  lepo in 
prav ilno  govoriti v lepi slo
venščini. Svojega znan ja  ne 
pokažejo sam o v šoli. Naši 
o troci sodelu jejo  tud i na 
raznih  p roslavah , ki jih  p r i
p rav lja jo  v D ijaškem  dom u, 
da se spom nijo  zgodovin
skih  dogodkov in  proslav ijo  
naše znane slovenske pesni
ke in  p isate lje. Letos so n a 
redili še več. Zbrali so se in  
sklenili, da se bodo oddol
žili spom inu našega najve-

K u l t u r n i  v e č e r  v o k v i r u  
s l o v e n s k e g a  t e č a j a

v

v Č e d a d u

V to rek  13. feb ru a rja  se 
je  v ršila  n a  sedežu d ru štva  
«1'van Trinko» v Čedadu d ru 
ga m an ifestac ija  v okviru te 
ča ja  slovenskega jezika in 
ku ltu re . T o k ra t je  nastop il 
ženski ok tet to lm inske gim 
nazije. O ktet je  zapel slo
venske n a ro d n e  pesm i z ve
liko ^sposobnostjo in  živo je 
bilo zanim anje  tečajnikov za 
n jih  izvajanje. M anifestacija 
je  b ila  p ro g ram iran a  že več 
časa in  je  p rišlo  do n jene 
uresničitve, k ljub  težki iz
gubi, ki je  prizadela  sloven
ski n a ro d  s sm a rtjo  to vari
še E dvarda  K ardelja . Ob tej 
p riložnosti so Benečani iz
razili sožalje in so počastili 
spom in velikega pokojn ika 
z enom inu tn im  m olkom . V 
p rog ram u  so še d ruga ku l
tu rn a  srečan ja , o ka te rih  bo 
m o p isali v našem  časopisu.

L .  C.

čjega pesn ika in  p isate lja , 
našega učite lja  Ivana Trin- 
ka - Zam ejskega. D rugim  
gojencem  v d ijškem  dom u 
so p rikazali zgodovino naše 
zem lje pod  M ataju rjem , 
kakšne težave im am o in  ka
ko delam o. O Ivanu T rinku  
so povedali kako  je  skrbel, 
da  se je naš jezik ohranil 
lep in č is t tud i v na jtež jih  
časih  fašističnega te ro rja , 
ko so prepovedali rabo  slo
venščine celo p ri m olitvi v 
cerkvi. O n jem  so povedali, 
da je  bil pesnik, p isa te lj, sli
kar, glasbenik. R ecitirali so 
njegove pesm i in  p reb ra li 
njegov živ ljenjepis in  so 
govorili o njegovih delih. Na 
tem  večeru so se spom nili 
tud i tis tih  pesnikov in  kul
tu rn ih  mož, ki danes nad a
lju je jo  po poti, ki nam  jo 
je pokazal Ivan  T rinko. Na 
tem  večeru so nastop ili vsi 
naši otroci, od najm an jšega  
do n a js ta re jšeg a  dijaka. 
O stali go jenci v d ijaškem  
dom u so se našim  o trokom  
zahvalili za n jihov prikaz 
našega ku ltu rnega  dela s 
dolgim  p risrčn im  aplavzom .

Tečaj s lo v en šč in e  
tudi v Spetru

Skladno s sklepi m ata  ju r 
skega m ladinskega sem ina
rja , ka terega  se je udeležil 
tud i prof. K arel šiškovič, 
se je  v š p e tru  Slovenov p r i
čel tečaj slovenskega jezika, 
nam en jen  k u ltu rn im  delav
cem štud ijskega  krožka «Ne- 
diža». Tečaj vodi Živa G ru
den. Njegov nam en  je  u spo
sab ljan je  m ladih  učiteljev 
in študentov  za pouk  slo
venščine v pošolsk ih  dejav
nostih  in  m ed počitnicam i.

Benečani sedaj razm i
šlja jo  tud i o tem , kako or-

Z NASTOPOM ANSAMBLA 
ANTONA BIRTIČA «BENE 
ŠKI FANTJE» EN KOS B E
N E Č IJE  NA LIVKU IN  V 

MEDANI

U nedeljo  11. m arca  je  n a 
stopil n a  Livku in  v M edani 
(v gorišk ih  B rd ih ) ansam 
bel A ntona B irtiča  «Beneški 
fantje».

Peli so naše n arodne  p e 
smi, izvajali našo  ljudsko  
glasbo, posebno pa  pesm i 
in sk ladbe našega g lasbeni
ka  A ntona B irtiča  iz Meča- 
ne.

č la n i ansam bla  so tako  
na Livku, ko t v M edani, do
segli popo ln  uspeh.

Napovedovalec, i je  pove
zoval p rogram , je  dejal, da 
je  nastop  ansam bla  «Bene
ški fan tje»  pom em ben po 
sebno v tem  času, ko nas 
naši narodn i nasp ro tn ik i 
p regan ja jo  od M iljskih h r i
bov do T rb iža in  če sm o z 
našo  pesm ijo  p rinesli m ed 
vas en kos Benečije te r  
vzbudili m ed vam i b ra tsk o  
so lidarnost, je  naš nastop  
dosegel svoj nam en.

«Tistim , ki se tru d ijo , da 
bi p rip rav ili pogreb naši n a 
rodni skupnosti v Ita liji, od
govarjam o s pesm ijo  in  člo
vek, ki prepeva, je  živ in  če 
je  živ, se m u ne m ore na- 
p raiv ti pogreba!» je  dejal.

S p e tn a js tim i pesm i in 
sk ladbom i je  nag ansam bel 
navdušil številno občinstvo 
na obeh nastop ih , ka te ro  je 
izrazilo  svoje zadovoljstvo s 
p risrčn im i aplavzi.

P redstavnik i k rajevnih  
ku ltum o-prosvetn ih  o rgani
zaciji na  Livku in  v M edani 
so izrazili željo po tejsnej- 
šem  sodelovanju, da bi p r i 
šle njihove skupine gosto
vat v naše doline in naše k 
njim .

N astop  naega ansam bla 
«Beneški fan tje»  je  dal prvi 
prispevek  na  po ti u resn iče
vanja  teh  želja, ki so skup 
ne.

ganizira ti posebne tečaje  za 
u radn ike  in  javne up rav ite 
lje, saj jim  bo to  še prav  
p rišlo  tud i p ri zaposlovanju.

Ustanovljeno 
društvo 
rudarjev

N ad 150 ru darjev  je  p ro 
slavilo u radno  ustanovitev  
čedaske sekcije bivših ru d a 
rjev, ki so včlanjeni v Zve
zo slovenskih em igrantov 
F urlan ije  - Ju lijsk e  k rajine. 
Na srečan ju  je  spregovoril 
dr. Clavora, ki je  poudaril 
so lidarnost m ed vsem i de
lavci, ki je  v tem  kritičnem  
političnem  in ekonom skem  
m om entu  še posebej n u jna  
in  važna. V razširjeno  deba
to so na to  posegli nekateri 
fu rlansk i člani, ki so pouda
rili n u jn o st spoštovanja  
vseh k u ltu r  v Furlan iji, saj 
se p rav  na  takem  spoštova
n ju  lahko gradi dem okratič
ni razvoj vseh narodnostn ih  
skupnosti.

č lan i novega združenja 
ru d arjev  so na to  obrazloži
li p rog ram  in  cilje, ki jih  bo 
združenje  zasledovalo v le
to šn jem  letu, m edtem  ko je 
Ado Cont, načelnik  p a tro n a 
ta  INAC v Čedadu, poudaril 
bodoče sodelovanje m ed p a 
tro n a to m  in združenjem  ru 
darjev.

Vič krat se zgodi, da tisti, ki 
piše časopis (giornal), njema  
kaj pisat in se muora zanest 
samo na svojo gantazijo, da 
ustvari, da napiše nekaj za 
svoje brauce. Zgodi pa se 
tudi narobe, da imaš previe 
stvari za pisat in ne vješ, kaj 
bi zbrau, ker imaš previe bla
ga. Takuo se je zgodilo mene  
talekrat. Lahko bi napisu 
dvje moje rubrike, pa imam  
prostor samuo za eno. Lehko  
bi napisu eno rubriko o raz
sodbi na procesu Lockheed in 
drugo pa o konferenci, ki je 
bla u Špetru  o našem jeziku  
in o naših pravicah, na kate
ri so govorili predstavniki 

DC, PCI, PSI, PSDI in MF.
Ker n jem am  prostora za 

dvje rubrike, bom pravu zm e
šat in povezat eno z drugo.

U četartak 1. marca je po 
23. deneh posvetovanja obso
dilo sodišče ministra Maria 
Tanassija in druge, ker jih je 
spoznalo za krive korupcije  
in podkupovanja  pri kupo
vanju amerikanskih letal (ae- 
roplanu) Hercules.

Dem okristjanski minister  
Luigi Gui je biu oproščen 
( assolto).

Obsojeni so agajufali Ita
lijo, naše ljudi, za težke mi
lijarde lir in parva konštata- 
cion od ogajufanih ljudi, je 
ta, da je bla pruoti odgovor
nim izrečena previč mila od- 
sodba. Dajejo buj velike ob
sodbe za tistega, ki ukrade  
kakuoš, kot tistemu, ki ti
rade milijarde! Sodišče in 
pravica sta še enrat pokaza
la, da sta šibka do te močnih  
in močna do te šibkih.

Par usem tem pa muoramo  
usedno nekaj reč: donašnji 
dan tudi te veliki njeso vič 
sigurni, ne morejo djelat kar 
čjejo, čepru imajo tribunali 
do njih usmiljenje. Tuo je

pozitivno.
Druga konštatacion, ki pa 

je samuo moja, je tale, da se 
mi Tanassi usmili in da sem  
nekako solidaren z njim , ka
dar pravi: «Razsodba je po
litični delikt (un delitto po
litico)».

On je z usim  ražonam mi- 
slu: «U sistemu, k jer drugi 
kradijo, u sistemu, k jer  se 
drugi pustijo  podkupit in ki 
so nad mano, zakaj bi se ne 
pustu  podkupit  tudi jaz? In  
če drugi, ki so bli nad m a
no, njeso bli taknjeni, zakaj 
muorajo samuo mene obso
dit?».

Je ražon, ki ima svojo lo
giko in zavojo te logike sem  
solidaren s Tanassijem, za- 
tuo, k jer on sada sedi, bi jih  
muorlo še ptino sedjet, tajš- 
nih, ki so bli nad njim  in pod  
njim.

Posebno sem  veseu, da ni 
biu obsojen Luigi Gui, ma on 
in DC bi ne smjela biti ve
sela, bi ne smjeli uekat ita- 
lijanam, da so pošteni in na- 
dužni, zatuo, ker so se te 
umazanije zgodile u njih si
s tem u in ne samuo Lockheed! 
Imeli smo škandale o bana
nah, o tobaku, o gradbenih  
površinah (aree fabbricabili), 
o licencah za gradnjo, stuo  
in stuo velikih in manjših  
tatvin, korupcije, podkupo
vanja in podobno. S istem  je 
gniu, in ga je trjeba ozdra
viti! Ga ne ozdravijo tajšni 
ljudje, kot je Tanassi, ni pa 
prav, da jo on za vse plačja 
Sistem  je gniu in je napravu 
puno škode tudi Slovencem u 
naših dolinah.

Par nas njeso kradli, al pa 
so kradli malo, ker m ed buo- 
gimi l judm i njemaš kaj krast.

Nam njeso kradli denarja, 
ker ga njemamo, kradli pa 
so nam usak dan našo etnično

identiteto, naš jezik, naše na
vade, našo kulturo.

S istem  je ustvaru u naših  
dolinah strah, teror. Ge je  
kdo reku, da je Slovenec, so 
m u rekli, da je antiitalijan in 
kot tak je biu podvaržen u- 
sakodnevnim krivicam.

Z velikim ves e jam  pa vam  
muoram povjedat, dragi brau 
ci, da so naši «gospodarji» 
napravli faliment na usjeh  
frontah, kot aministratorji  
po Italiji in kot uničevalci, 
morilci našega jezika po na
ših dolinah. U petak 2. m ar
ca je paršlo na konferenco  
dem okratičnih strank  (parti- 
tu) z špeter, k jer so govorili 
o pravicah našega jezika, tar- 
kaj naših ljudi, da je  bla sa
la premajhana, da bi bli na- 
punli še adno tajšno salo. Na
stopili in govorili so korajž
no, kakor da bi čutili, da se 
j im  bliža prava pomlad. Zgo
dovinski prvaki trikolorizma  
(capi storici del tricolori- 
smo) so bli stisnjeni k zidu. 
So bli osamljeni, izolirani, 
kot je biu izoliran Cicerjev 
duh. N jih  stari argumenti, ki 
smardijo po mufi, njeso m o 
gli prodreti skuoze mogočni 
glas pravice, ki se je uzdiga- 
vu iz garla naših ljudi.

Trikoloristi so ostali sami, 
oplaknjeni in če so zastopi- 
li, da nas ne bojo vič lahko 
s šibo strašli, j im  lahko tu
di odpustm o njih grjehe.

U Italiji se šjeri duh prave 
demokracije in frajnosti. Ne  
samuo tat, ki je ukradu ka
kuoš, tudi minister gre lahko 
u paražon.

Zatuo, mi, ki n jesm o kra
dli, ki sm o zmjeraj tarpjeli 
in pošteno živjeli, čakamo z 
velikim troštam ju tršn ji  dan.

Vas pozdravja v a š .
P etar M atajurac

Nastop ženskega okteta tolminske gimnazije na sedežu društva «Ivan 
Trinko» v Čedadu

m s m

CIKA : Poznaš  tiste,  
(firme), za de  
sko ? 

BAVHA: Ja, so naši 
z am je r t  !

ki pob je ra jo  podpise  
b o m o  bulile po italijan- 

junci, jim ne  smješ

T A R V I S I O

Minoranza slovena e tedesca 
riconosciute in consiglio 

comunale

Una m ozione unanim a- 
m ente conco rda ta  viene ad  
arricch ire  le posizioni e- 
sp resse  dal com une di T a r
visio nella risp o s ta  alla 
com m issione speciale m in i
steria le  p e r i p rob lem i della 
m inoranza slovena.

Nel docum ento  si ricono
sce la p resenza  dei due 
g ruppi etnico-linguistici e, 
ciò che p iù  in te ressa  in  que
sto  m om ento , si chiede un  
in terven to  legislativo di tu 
tela globale sia degli slove
ni che dei tedeschi a ttra v e r
so un  voto unan im e del 
consiglio com unale.

La discussione è s ta ta  
p rovocata  dalla  p resen taz io 
ne di una  m ozione p ro p ria  
da p a rte  del consigliere To- 
non  (P C I), il quale ha, qu in 
di, aderito  alla  m ozione co 
m une.
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KAJ SE JE ZGODILO PO NAŠIH DOLINAH

ZMANJKALI S O  NAM SE 
TRIJE MINATORJI

P adajo  ko t zd rje le  h ru ške  
in  večina še m ladih . Siliko- 
za jih  sp rav lja  u  p re ran i 
grob.

U p e tak  23. fe b ru a rja  je 
u m aru  u  šp ita lu , u  Liegi 
T rusgnach  G iuseppe — Tru- 
šn janov  iz P rapo tn ice . Ni še 
im eu 62 ljet. B iu je  em i
g ran t od 1946. lje ta  in je 
živeu u  Seraing.

Rajnik Gino Vogrig iz Oblice

k a r se je  varnu  iz Belgije. 
Im eu  je  63 ljet.

Biu je  d obar djelovac in  
pošten  mož. N jega pogreb 
je  b iu  u  M anzinellu u  nede
ljo  4. m arca. Puno  ljud i ga 
je  sp rem lja lo  k  njegovem u 
zadn jem u  počitku .

D ružinam  in  žlabti naših  
d rag ih  tre h  m ina to rjev  naj 
gre naša  tolažba.

Rajnik Giuseppe Trusgnach

U to ra k  13. m arc a  p a  je 
na  h itro  u m aru  u čedaj- 
skem  šp ita lu  Pauli Gus- Ga- 
jacu  iz Zverinca. O d k a r se 
je  varnu  s penzionan  iz Bel
gije, je  živeu z d ružino  u 
K ara rji. Im eu  je  57 ljet.

R ajn ik  Pauli je  b iu  na  u- 
s jeh  m in a to rsk ih  m anife- 
š tac ionah  in  usi so ga im jeli 
radi.

U p e tak  2. m arc a  je  po 
dugi boljezni u m a ru  u  vide- 
skem  šp ita lu , Gino Vogrig - 
B lažinu iz Oblice, k i je  živeu 
z družino  u M anzinellu, od Rajnik Pauli Gus

G R M E K

SEVCE

N noči od p e tk a  na  sobo
to  (o d  23. do 24. fe b ru a rja )  
se je  zgodila u  naši vasi h u 
da nesreča. G ino Vogrig - 
B ujacu  je  padu  pod  m uost 
blizu B alen tarčic jove hiše. 
K ad ar so ga na jšli, so ga o d 
pelja li u  čedajsk i šp itau , a 
je  že m ed p o tjo  um aru . 
Im eu  je  56 ljet.

T rag ična sm a rt G ina Vo
griča  je  globoko užalostila

Rajnik Gino Vogrig iz Seuca

use ljud i našega kam una, 
saj je  b iu  od useh  p r ilju 
bljen. P red  leti je  im eu na  
d jelu  u Švici h u d  incident. 
Poškodovalo m u je  glavo in  
je  m alom an  zgubiu vid. Sa
da  je sigurno, da je  zgubiu 
živ ljenje zavojo tega, ker je 
m alo videu, p ovarhu  tega 
je  b la  še tarna.

N jega pogreb  je  b iu  na  
Lesah u to ra k  27. feb ru arja . 
Puno ljud i je  šlo z n jim , 
na n jega  zadn ji pot.

Ženi Adeli in  hčerk i E ldi 
izražam o naše  globoko soža
lje.

Topolovo

U pan d e jak  12. m arca  je 
u m aru  u  čedajskem  šp ita lu  
n a js ta re jš i  m ož naše  vasi, 
Vincenz Bucovaz - Na V artu  
te. Im eu  je  85 ljet. Biu je 
Cavaliere di V itto rio  Ve
neto.

N jega pogreb  je  b iu  u T o
polovem  u srjed o  14. m arca.

Naj p re jm e ža lostna  d ru 
žina našo  tolažbo.

Žene iz B enečije so p razno
vale svoj in ternacionaln i dan 
na Lesah

K ot p išem o na  drugem  
m estu , so žene iz Benečije 
praznovale svoj in te rnac io 
naln i dan  u  p a les tri n a  Le
sah. Na n jih  p raznovan je  je 
pa rš lo  ta rk a j ljudi, da u  ve
liki p a les tri n i b luo p ro s to 
ra  za use. Velik uspeh  (su- 
češ) je  dosegla kom edija- 
d ram a  Ne vič sam a dom a, ki 
jo  je  nap isa la  B runa  Dor- 
bolò-Strazzolini iz Š p e tra  in 
ki jo  je  m odro , m o js trsk o  
režira l Aldo Clodig.

Na Lesah so skvadristi tepli 
naše ljud i

Jih  vidim o na  u s je h  n a 
ših m anifeštacionah , ki za- 
ra ja jo  grjeh , se po tiskajo , 
iščejo  use pretveze (p re te 
s te ) , da  bi lahko p retepali 
in  u strahovali naše ljudi. 
N jeso m ogli m an jk a t na  Lje- 
sah, k je r  je  bla u  č e ta rtak  8. 
m arca  velika m an ifestac ija  
naših  žen. P a ršli so, ko so 
se ljud je  iz m an ifestac ije  že 
razšli. U stavli so se u  ošta- 
rij-gostilni M aria Kocajna- 
rjovega na  L jesah  in začeli 
tep sti kliente, ki so bli še n o 
tar, razb ija ti m ize, kandre- 
je  in  d rugo posodo, kakor 
delajo  p rav i skvadristi. Otu- 
kli so vič nadužn ih  klientov 
in  F ranco  Vogrig iz G oren je
ga G rm eka je  m uoru  iti u 
šp itau . Fašističn i p retepač i 
so m islili, d a  jim  po jde tud i 
te lek ra t use gladko, pa  ni 
b luo takuo. T ri izm ed n jih  
so karab in ie ri u  K lodiču  h i
tro  a rešta l in jih  odpeljal 
u  Via Spalato , u  videm ski 
paražon .

Iz M essaggera V eneta in 
G azzettina sm o zvjedel za 
n jih  im ena, ki so: Flavio
Ruggeri (23 le t) iz T arčeta  
(P odbonesec), A lessandro 
M ucig (20 le t) tud i iz T a r
četa  in  Renzo R oia tti (21 
le t) iz Ziracca.

Za n jih  «bravato» bojo 
m uorli odgovarja t p red  tri- 
bunalam .

U paražon  jih  je  peju  
M ohorin . U saka škoda m u 

pride za nuc (nuz)

P re tepače  in  razbijače, ki 
so razb ija li in  tuk li naše lju 
di na  Iijesah  in  ki so jih  ka
rab in ieri a reš ta l, jih  je  pe ju  
u p aražon  tak s is t - M ario 
M ohorinu, tisti, ki po b jera  
podpise  p ru o ti našem u jezi
ku. Lahkò rečem o, da je pe
ju  u  p aražon  n jega p a rja te - 
lje, saj so tud i oni podpisal 
p ru o ti slovenskem u jeziku.

P rep ričan i sm o, da se je 
M ohorinu huduo  zdjelo jih  
p e ja t u  paražon , m a kajč ješ - 
je  pom islu  - zalužak je  za- 
služak, k arab in ie ri lepuo 
p lačajo . T a jšno  je  življenje: 
k a jšan  zasluži, k a jšan  zgu
bi. M ario K o ca jn arju  je 
zgubu, M ario M ohorinu je  
pa  zaslužu. «M ors tua, vita 
m ea!» so p rav li s ta r i latin- 
ci.

«Però» usedno  pelja ti u  
p aražon  svoje p a rja te lje , je 
garda  rječ! K aj bi ne b iu  lah 
ko jau  karab in ie rjem : «Ne, 
ne, ne m orem , sem  bolan, m e 
noga boli že od k a r sem  
n ap rav u  p a r  m jescu  sudat». 
Lahko bi se b iu zm islu kaj 
druzega: «Sem  brez benzine, 
im am  gom e na  tleh, m e gla

va boli, zak sem  jih  previč 
ču od ljud i, k ad ar sem  po- 
b je ru  firm e». Ne, nič tajšne- 
ga n i jau . On je  sam uo p o 
m islu: « P arja te lji gor, pa- 
r ja te lji  dol, zaslužak je  za- 
služak!» in  takuo  jih  je  pe
ju  u  Via Spalato.

Ne funkcion ira  pošta

L jud je  iz g rm išk ih  vasi se 
ku m ra jo , da pošta  ne funk
cionira, posebno k a r se tiče 
dostav ljan ja  P rim orskega 
dnevnika in  Novega M ata ju 
rja . Z veliko zam udo par- 
h a ja jo  tu d i p ism a ljudem  u 
roke. Mi pa jih  p rosim o, naj 
se ne k u m ra jo , n a j so po- 
tarpežljiv i in  naj zastop ijo  
reči, ta jšn e  kot so:

Če p o š tin  im a druge dje- 
la, ne m ore  zam u jat za no 
s it p ravočasno  (reg o lar) 
pošto  oku.

Z astop ite  jo!

Podbonesec
GORENJI M ERSIN

M esar (b e č ja r)  je  še s tk ra t 
s tre ju  p rase

T ardo  glavo je  im jelo  p ra 
se, ki ga je  ubivu b eč ja r Elio 
B irtig-K uku iz naše vasi. 
S pustu  m u je  p e t žlagu iz 
m esarske  p išto le  in  p rase  je 
šele krulilo . Potle  ga je  zve- 
zu ta h  kolu in  m u  sp u stu  zad 
nji, šesti žlah. š e  b ruozar, 
da je im eu ta rk a j p a tro n  
(k a r tu č ) , čene je  bla osta la  
d ružina  b rez salam u. P ra 
se bi m u  je bluo lahko u te 
klo p ru o t M ata ju rju .

E l ju  se je  še n a rb u j 
sm ejau  stric , zatuo, ker se 
m u je  E lio sm ejau p red  
k ratk im , kadar ga je  vargla 
k rava  ped  zid, ko jo  je  peju  
h baku.

«A nkrat m ene, a n k ra t te 
be!» m u  je  ja u  s tr ic  in  se za- 
režu, da  se m u je videlo u 
garlo.

U m arla je  G osgnach Regina

Na dan  15. feb ru a rja  je 
u m arla  u  čedajskem  šp ita lu  
G osgnach Regina, ro jen a  
B atistig-K linčjanova po do
m ače. Im ela  je  80 ljet.

R a jnka  Regina je  do zad 
n jega b ra la  m ašne bukva, 
ki jih  je b iu  nap isu  Mons. 
Ivan  T rinko . Bila je  p rid n a  
žena in  zavedna slovenska 
in kot tako  jo  bom o o h ra 
nili u  večnem  spom inu.

KRAS

U p e tak  3, m arca  je u m a
ru  P e ta r  Succaglia, od usjeh  
p a rju b lje n  in  spoštovan  
mož. S ta r  je b iu  74 ljet.

N jega pogreb  je  b iu  u  
L an d arju  u  srjed o  7. m arca
1979. Puno ljud i ga je 
sp rem lja lo  k zadn jem u  po 
čitku . O hranili ga bom o u 
ljep im  spom inu.

SV. LENART
HRASTOVJE

Veliko žalost za uso re- 
čansko  dolino je  pom enila 
sm a rt m lade m am e - Anite 
C risetig, poročene T erlicher 
iz naše vasi. U m arla  je  v vi- 
dem kem  šp ita lu  in  n je  p o 
greb je  b iu  u  Sv. L enartu  u

Rajnka Anita Crisetig, poročena Ter
licher

č e ta rta k  8. m arca  popudne. 
Im je la  je sam uo 27 ljet. Bo- 
ljezan, ki ne odpusti, jo  je 
sp rav la  u  p re ran i grob. Za
p ušča  m ladega m oža in  h čer
ko N icoletto , k a te rim a  naj 
gre naša  tolažba.

JE Š IČ JE

Na 26. fe b ra rja  se je  ro 
dila u  čedajskem  šp ita lu  Ta
tian a  Chiabi, m am a je M a
rin a  S ibau iz Ješičja , ta ta  
pa G iordano Chiabai iz Gni- 
duce. T a tjan a  je  pa rva  h če r
ka m ladega para . že lim o  ji 
puno  sreče in  zd rav ja  u  ži
v ljenju.

Sv. L enart

Od nedelje  25. feb ru a rja  
im a DC iz Sv. L enarta  sedež 
svojega šeciona. O dprli so 
ga u b ivšem  am b u la to rju  
ONMI, k je r  so zdravili o tro 
ke. Za to le p arložnost so se 
zbra li usi dem okristjansk i 
poglavari iz naših  dolin. Ob 
o tp a r tju  sedeža s ta  govorila 
provincialn i se k re ta r  sena
to r  M ario T oros in  dem o
k ris tjan sk i se k re ta r  iz Sv. 
L enarta  R enato  Simaz.

SPETER
PETJAG

Na 19. feb ru a rja  je um aru  
na svojem  dom u Prim o 
C ernet. Im eu  je sam uo 48 
lje t. Zapušča u veliki ža
losti ženo, sina, b ra ta , se
stro , svake in  svakinje, na- 
vuode in  žlahto.

B iu je  dom a iz č rn e g a  
V rha in gor je  želeu tud i b i

ti podkopan. O hranili ga bo 
m o u  ljepem  spom inu.

SOVODNJE
MAŠERA

U soboto  24. fe b ru a rja  je 
u m aru  u  počitn iškem  dom u 
(u  ricoveru ), u  Č edadu naš 
v asn jan  Cendon V alentin, 
oče zavedne in  nap redne 
slovenske družine. U čaku je 
lepo s ta ro s t: im el je 91 ljet.

N jega pogreb  je  b iu  na 
T rčm unu  u  nedeljo  25. fe
b ru a rja . O hranili ga bom o 
u lepem  spom inu, družini 
in  žlahti pa naj gre naša  to 
lažba.

MAŠERA

Rodila se je 
N atascia  Velicaz

U to rak  6. m arca  se je  ro 
dila u  čedajskem  šp ita lu  N a
tasc ia  Velicaz. N je m am a je 
E lsa  M aruszach, ta ta  pa  P e
ta r  Velicaz iz M ašer. Je p a r 
va h čerka  m ladega p a ra  in 
ji želimo, da bi m ogla par- 
k lica t na  svet še puno se
s tr ic  in  b ra tracu .

želim o ji tud i use dobro  
na n je  življenski poti.

DREKA
KRAS

M auriziova F rancesca 
je  dobila  sestrico

Z adnji dan ja n u a u rja  se 
je rod ila  u  videm skem  šp i
ta lu  Lucia Sauli. N je ta ta  je 
M aurizio Sauli iz K rasa, 
m am a pa  Silvana Chiabai.

Še p rej s ta  im ela hčerko  
F rancesco , ki je  n a jbo lj ve
sela, da  je  dobila  sestrico , 
k a teri želim o vse dobro  v 
življenju.

B E L G I J A

U p etak  16. feb ru a rja  se 
je rodila  u Belgiji, b lizu Ta- 
m inesa, D ebora P redan , 
hčerka  R om ea in Line Bac- 
cari.

Usi so veseli za ro jstvo  
m ale Debore, posebno pa 
E rnesto  Š tefanu  iz G oren je
ga B rda  in  M arija  Trebeža- 
nova, ki s ta  ra ta la  nona.

M ali D ebori želim o use 
dobro  na  telem  svjetu.

La di

ZF ZUFFERL  
FIORENZO & C.

è a Vostra dispo
tiranti per case danneggiate dal terremoto  
ringhiere -serram enti e altre lavorazioni in ferro

La d i t ta  informa inoltre la gen t i le  cl ien te la  
di aver t ras fe ri to  il p ropr io  labora to r io .
Il nuovo  reca p i to  è :  S c r u t t o  di S. Leonardo,  38 
Tel. 72.281.


